
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی گفت: اگر به دنبال ارتقای رفاه و تحقق 
عدالت و جبران نابرابری ها در جامعه هستیم، همه باید به صورت هماهنگ در 
قالب سیاست های کلی ابلاغ شده از سوی رهبر معظم انقلاب عمل کنیم؛ چه 
در این سیاست ها علاوه بر این که راهبردهای کلان حوزه رفاه و تأمین اجتماعی 
مطرح می شود، چالش های این حوزه نیز به صورت نقطه زنی شناسایی شده و 
علاوه بر این راهکارهای مواجهه با این چالش ها نیز احصاء شده است. بنابراین 
سازمان ها و دستگاه های متولی این امر باید همه اقدامات خود را با تأمل در این 

سیاست ها سامان دهند.
به گزارش ایسنا، میرهاشم موسوی در همایش برنامه تحقق سیاست های کلی 
تأمین اجتماعی و آیین اختتامیه چهارمین دوره رویداد جمع سپاری سازمان 
تأمین اجتماعی با عنوان "جمعینو"، ضمن تقدیر از برگزاری این رویداد مهم، 
سیاست های کلی تأمین اجتماعی ابلاغی رهبر معظم انقلاب را منشور عملیاتی 
سازمان تأمین اجتماعی در دولت مردمی سیزدهم برشمرد و گفت: تا امروز همه 
اقداماتی که ما در این دولت با هدایت های راهبردی و حمایت رئیس جمهور 
شهید داشتیم، عمدتاً مبتنی بر این سیاســت ها بود و اگر هم نقصی به وجود 

آمده، ناشی از اهمال یا اشتباه در مقام اجرا اتفاق افتاده است.
موسوی در این مراسم ضمن تسلیت ایام سوگواری حضرت اباعبدالله الحسین 
)ع( و گرامی داشــت یاد و نام شــهدای خدمت خصوصاً رئیس جمهور شهید 
حضرت آیت الله رئیسی، اظهار کرد: رئیس جمهور شهید ما تا پای جان برای 
خدمت رسانی به مردم تلاش کرد و امیدواریم که ما نیز بتوانیم راه این شهید 
عزیز را که مدتی کوتاه در حوزه های مختلف حکمرانی اقدامات تحولی را رقم 

زد، ادامه دهیم.
وی افزود: وقتی سیاست های کلی تأمین اجتماعی در فروردین ۱۴۰۱ از سوی 
رهبر معظم انقلاب ابلاغ شد، شهید جمهور عزیز ما بلافاصله دستور دادند که 
برنامه جامع این سیاســت ها در قالب لایحه تهیه شود و از همان لحظه همه 
ارکان وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خصوصاً سازمان تأمین اجتماعی تلاش 

کردند تا این لایحه آماده شده و به مجلس ارائه شود.
موســوی در ادامه با اشاره به اهمیت سیاســت های کلی ابلاغی رهبر معظم 
انقلاب در حوزه رفاه و تأمین اجتماعی، تصریح کرد: اگر به دنبال ارتقای رفاه 
و تحقق عدالت و جبــران نابرابری ها در جامعه هســتیم، همه باید به صورت 
هماهنگ در قالب سیاست های کلی ابلاغ شده از سوی رهبری عزیز انقلاب 
عمل کنیم. در این سیاســت ها علاوه بر این که راهبردهای کلان حوزه رفاه و 
تأمین اجتماعی مطرح می شود، چالش های این حوزه نیز به صورت نقطه زنی 
شناسایی شــده و علاوه بر این راهکارهای مواجهه با این چالش ها نیز احصاء 
شده است. بنابراین سازمان ها و دستگاه های متولی این امر باید همه اقدامات 

خود را با تأمل در این سیاست ها سامان دهند.
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی بــا تأکید بر این کــه در دولت مردمی 
سیزدهم اراده بر این بود که سیاست های کلی منشور عملیاتی ما در حوزه رفاه 
و تأمین اجتماعی باشد، اظهار داشت: تا امروز همه اقداماتی که ما در این دولت 
با هدایت های راهبردی و حمایت رئیس جمهور شهید داشتیم، عمدتاً مبتنی 

بر این سیاست ها بود و اگر هم نقصی به وجود آمده یا اشکالی وجود داشته، در 
مقام اجرا اتفاق افتاده است.

موسوی با اشاره به برخی از مهم ترین اقدامات سازمان تأمین اجتماعی در دولت 
مردمی سیزدهم، اظهار کرد: اگر تسویه بدهی ۱۰۶ هزار میلیارد تومانی به نظام 
بانکی و تأدیه بدهی ۲۶۰ هزار میلیارد تومانی دولت به سازمان تأمین اجتماعی 
در دوره کوتاه آیت الله شهید رئیســی رقم خورد و اگر امروز بیش از ۶۵ هزار 
میلیارد تومان ایفای تعهدات ماهانه سازمان بدون یک ریال استقراض بانکی 
انجام می شود، به این معنی است که ما توانسته ایم به بخشی از سیاست های 
ابلاغی مقام معظم رهبری جامه عمل بپوشانیم و در ادامه نیز باید تلاش کنیم 

که همه این سیاست ها به طور کامل در سازمان تأمین اجتماعی اجرا شود.
وی افزود: آخرین اقدام این دولت در راســتای تحقق سیاســت های ابلاغی 
رهبر معظم انقلاب در حوزه رفاه و تأمین اجتماعی این بود که متناسب سازی 
حقوق بازنشستگان را اجرا کرد. توســعه پوشش بیمه ای با اضافه شدن بیش 
از ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر و کاهش سن صندوق از ۴۱ به ۳۹ سال در دولت 
آیت الله شهید رئیسی، امید را به سازمان تزریق کرد. اگر این مسیر در دولت 
چهاردهم ادامه پیدا کند و سیاست های کلی ابلاغی رهبری معظم انقلاب به 
طور کامل جامه عمل بپوشد، آینده بســیار بهتری را در همه حوزه ها شاهد 

خواهیم بود.
بر اســاس این گــزارش، صمدالله فیــروزی مشــاور مدیرعامل ســازمان 
تأمین اجتماعی و مســئول دبیرخانه دائمی سیاســت های کلی مقام معظم 
رهبری در این ســازمان در این همایش گفت: اولین هشدارهای بروز مشکل 
ناترازی در صندوق های بازنشســتگی و بزگترین صنــدوق این حوزه یعنی 
سازمان تأمین اجتماعی از سال ۷۲ از سوی سازمان برنامه و بودجه وقت صادر 
شد که اعلام کرد سازمان تأمین اجتماعی ۵ ســال پس از آن تاریخ، به نقطه 
سربه سری خواهد رســید و پس از آن بود که اهمیت موضوع منابع و مصارف 
صندوق ها مورد توجه قرار گرفت و قانون نظام جامع رفاه و تأمین اجتماعی در 

سال ۱۳۸۳ به عنوان راهکاری برای مقابله با این مشکل، تصویب شد.
وی افزود: در اســناد و مطالعات اولیــه زمان تدوین برنامه ششــم نیز چند 
چالش بزرگ احصاء شد که قرار بود در این برنامه برای مقابله با این چالش ها 
تدابیری اتخاذ شود که یکی از این چالش ها نیز چالش ناترازی در صندوق های 
بازنشستگی بود و آغاز تلاش ها برای تدوین سیاست های کلی تأمین اجتماعی 

حاصل چاره اندیشی درباره چالش صندوق های بازنشستگی بود.
فیروزی همچنین گفت: دغدغه آینده در زندگی اجتماعی همه ما وجود دارد 
و وظیفه و مأموریت نظام تأمین اجتماعی، چاره اندیشی برای این دغدغه  است. 
سیاست های کلی ابلاغی از ســوی رهبر معظم انقلاب آن برنامه ای است که 

می تواند این دغدغه ها را مرتفع کند.
وی افزود: روزی که این سیاست ها ابلاغ شد، هرچند سازمان تأمین اجتماعی 
متولی اصلی اجرای این سیاســت ها نیســت اما با توجه به اهمیت موضوع، 
بلافاصله دبیرخانه دائمی سیاســت های کلی در ســازمان تأمین اجتماعی 
راه اندازی شد. با راه اندازی این دبیرخانه، اولاً از آن روز به بعد برنامه های ۹ گانه 

عملیاتی سازمان که در دوره مدیریتی جدید با رویکرد تحول، عدالت و اعتماد 
تدوین شده بود، بر اساس این سیاست ها اجرایی شد و در گام دوم نیز راهبردها 
و مقررات جاری در مجموعه سازمان مورد بازنگری قرار گرفت و ماحصل آن این 
شد که حدود صد پیشنهاد از سراسر کشور ارائه شد و یک کتاب آسیب شناسی 
از مجموعه این پیشنهادات تدوین شد که امروز در این جلسه رونمایی می شود.
در این همایش همچنین محمد غریب شاه، رئیس کمیته امور اجتماعی مجمع 
تشخیص مصلحت نظام گفت: سند الزامات تحقق سیاست های کلی در سال 
۱۳۹۵ ابلاغ شده است که چهار مقام تدوین، ابلاغ، اجرا و نظارت سیاست های 

کلی را در هر حوزه در بر می گیرد.
وی افزود: در بخشی از این سند تأکید شده است که وقتی سیاست های کلی 
یک حوزه ابلاغ می شود، دستگاه مسئول موظف است برنامه جامع تقنینی و 
اجرایی منطبق با این سند را بنویسند و به مجمع ارائه دهد. از طرفی آیین نامه 
نظارت بر حسن اجرای سیاســت های کلی هم هست که همین چهار مقام را 
در بر می گیرد و دستگاه های مرتبط موظف هستند ظرف ۹ ماه در آیین نامه 

داخلی خود این سیاست ها را لحاظ کنند.
وی همچنین گفت: از زمان تأسیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، پیگیری 
سیاســت های کلی بر عهده مجمع بوده اســت. در حال حاضر قریب به ۳۷ 
سیاست  کلی مرتبط با حوزه های مختلف در مجمع پیگیری می شود که یکی 
همین سیاست های کلی تأمین اجتماعی است. از سال ۱۳۹۵ اسناد پشتیبان 
این سیاست مستقر شــد و فعالیت های مرتبط با تدوین این سندآغاز شد تا 

۱۴۰۱ که به نتیجه نهایی در مجمع رسید و در نهایت ابلاغ شد.
غریب شاه در ادامه تأکید کرد: حسن ابلاغ این سیاست ها در سال ۱۴۰۱ این 
بود که بلافاصله پس از ابلاغ سند الزامات تحقق سیاست های کلی، ابلاغ شد 
که دســتگاه ها را موظف می کند با عنایت به سند الزامات، سیاست های خود 

را تنظیم کنند.
رئیس کمیته امور اجتماعی مجمع تشخیص مصلحت نظام همچنین گفت: 
برای اجرای درست سیاســت های کلی، سیاست گذار باید سیاست را درست 
بنویسید، قانون گذار باید متناسب با سیاست ها قانون بنویسد و برنامه ریز به 
همین ترتیب باید متناســب با قوانین اقدام کند و حوزه اجرا هم باید درست 
اجرا کند. اگر به این ســاختار برسیم با مشــکلات کمتری مواجه می شویم. 
یکی از مشــکلات صندوق ها بحث پایــداری منابع اســت. در برخی موارد 
 قوانینی وجود دارد که باعث ناپایداری منابع شده اســت که باید با توجه به 

سیاست های کلی اصلاح شود.
بر اســاس این گزارش، در پایان ایــن همایش و اختتامیــه چهارمین دوره 
رویــداد "جمعینو" با موضــوع »برنامــه جامع تحقق سیاســت های کلی 
تأمین اجتماعی ابلاغی از ســوی مقام معظم رهبری«، ضمن رونمایی از دو 
کتاب »سازمان تأمین اجتماعی در آیینه برنامه جامع تحقق سیاست های کلی 
تأمین اجتماعی« و »مجموعه مقالات سیاســت های کلی تأمین اجتماعی«، 
آیین تجلیل از برگزیدگان رویداد "جمعینو" و جمعی از مدیران نمونه استانی 

در حوزه بیمه ای و درمانی با اهدای لوح یادبود به برگزیدگان برگزار شد.

سال گذشــته ۳۰۰ هزار اصله نهال حرا در زیستگاه های تحت مدیریت و حساس 
ساحلی غرس شد که در نتیجه آن مساحتی حدود ۲۶۷ هکتار بر وسعت زیستگاه های 
مذکور در استان های بوشهر، سیستان و بلوچستان و خوزستان افزوده شد. آب های 
نیلگون خلیج فارس در بخش هرمزگان و نایبند در بوشهر درختانی را در خود جای 
داده که نحوه زیست و رشدشان بیشتر شبیه معجره است، درختانی که ریشه سیاه 
آنها در هوا است و قدرتمندانه بدنه و سرشاخه ها را سرپا نگه می دارد، این درختان 
هنگام مد یعنی زمان بالا آمدن آب به زیر آب می روند و زمان جزر یعنی هنگام پایین 
رفتن آب ، سر از آب بیرون می آورند، این گیاهانی که مانند معجزه اند در هر جزر و 
مدی هزاران پرنده و آبزی را در خود جای می دهند و غذای آنها را با هر به درون آب 
رفتن و هر بیرون آمدن تامین می کنند. اینها همان درختان مانگرو یا حرا هستند، 
درختان شور پسندی که در حد فاصل خشکی و دریا در مناطق جزر و مدی در نواحی 
گرمسیری و نیمه گرمسیری رشد می کنند، ۱۰۷ گونه مانگرو وجود دارد که دو گونه 
آن به نام های حراء و چندل در ایران وجود دارد، پراکندگی جنگل های مانگرو در ایران 
در سه استان هرمزگان، سیستان و بلوچستان و بوشهر است که در بوشهر سه منطقه 
نایبند، بردستان و مل گنزه وجود دارد که ناییند بزرگترین جنگل حراء در بوشهر 
است که ۳۹۰ هکتار وسعت دارد. جنگل های حرا قادرند سالانه حدود ۶ تا ۸ تن کربن 
را در یک هکتار از خاک ذخیره کنند، حفاظت سواحل از گزند سیلاب ها و سونامی، 
جلوگیری از فرسایش سواحل، پشتیبانی چرخه مواد مغذی موجود در آب، زیستگاه 
بسیار مناسب برای رشد گیاهان و جانوران، تولید اکسیژن به علت فتوسنتز، وابستگی 
گونه هایی از ماهیان و میگوها در دوره ای از زندگی خود به این درختان، استفاده از 
ژن های این درختان در زیست فناوری به عنوان منابع ژنتیکی، خواص طبی، کاربرد 
آنها در ترکیبات دارویی، زیبایی و چشم انداز طبیعی و جذب توریست؛ برخی از فواید 
جنگل های حرا است، این درختان حتی در برخی کشورها برای جوامع محلی ارزش 
معنوی دارد و مقدس است. در سال ۱۳۵۱ بود که اراضی پوشیده از مانگرو در سطح 
ملی به  عنوان منطقه حفاظت شده تحت مدیریت قرار گرفت، در سال ۱۳۵۴ )۱۹۷۶ 
میلادی( به عنوان ذخیره گاه زیست کره پذیرفته و ثبت شد، در سال ۱۳۵۵ نواحی 
بکر جنگل های مانگرو، گِل زارها و نهرها در تنگه خوران با عنوان تالاب مهم با ارزش 
بین المللی )رامـسر سایت( به ثبت کنوانسیون تالاب ها رسید تا از یادگار دانشمند 
ایرانی ابوعلی سینا حفظ و حراست شود، داستان این است که نام علمی جنگل های 
حرا به  نام دانشمند بزرگ ایرانی »ابوعلی  سینا« )Avicennia Marina( ثبت شده 
و در جهان به این نام شناخته می شود، زیرا چنین نقل شده که او نخستین فردی بود 

که به ویژگی های طبیعی این گیاه اشاره کرده است.

متقاضیان برای دریافت گذرنامه زیارتی می توانند درخواســت خود را به شکل 
آنلاین ثبت کنند. بر اساس تمهیدات اتخاذ شــده، زائران کربلای معلی در ایام 
اربعین حسینی می توانند به صورت آنلاین، درخواست گذرنامه زیارتی خود را 
ثبت کند. ثبت نام برای دریافت گذرنامه زیارتی به دو روش امکان پذیر اســت: 
روش اول، ثبت نام در سامانه سخا و روش دوم استفاده از نرم افزار موبایلی پلیس 

من است.
برای ثبت نام از طریق درگاه اینترنتی ســخا، ســامانه ســخا را در موتورهای 
جستجوگر اینترنت جستجو کنید. سپس وارد این ســامانه شده و وارد پنجره 

خدمات فراجا شوید. همچنین برای ثبت نام از طریق اپلیکیشن پلیس من، پس 
از وارد شدن به این نرم افزار تلفن همراه، در قسمت لیست خدمات، گزینه پلیس 
گذرنامه و امکان را انتخاب کرده و سپس گزینه صدور گذرنامه را انتخاب کنید. 
در اینجا وارد پنجره خدمات گذرنامه می شوید. اگر قبلا ثبت نام کرده باشید با 
وارد کردن نام کاربری و رمز وارد حساب می شوید و اگر قبلا ثبت نام نکرده باشید 
نیز باید گزینه ثبت نام را بزنید و اطلاعات خواسته شده را وارد کنید تا ثبت نام 

انجام شود.
با پایان رســاندن مراحل و دریافت نام کاربری و رمز، می توانید به راحتی وارد 

این اپلیکیشن شوید. پس از وارد شدن به برنامه، به قسمت پیشخوان خدمات 
و خدمات پلیس مهاجرت و گذرنامه مراجعه کرده و گزینه درخواست گذرنامه 
زیارتی را انتخاب کنید. در این قسمت باید وضعیت تاهل و مشخصات فردی خود 
را وارد کنید. همچنین باید یک عکس پرسنلی۶در۴ نیز که کمتر از ۲۰۰ کیلو 
بایت حجم داشته باشد را بارگزاری کرد و گزینه تائید را انتخاب کنید. در ادامه نیز 
باید هزینه صدور گذرنامه به مبلغ ۶۵ هزار تومان را به صورت اینترنتی پرداخت 
کنید.  پس از انجام موفقیت آمیز تمام این مراحل، گذرنامه زیارتی شما از طریق 

شرکت پست برایتان ارسال می شود.

کاهش سن صندوق تامین اجتماعی از ۴۱ به ۳۹ سال افزایش ۲۶۷ هکتاری جنگل های حرا در جنوب

چگونه می توان گذرنامه اربعین را آنلاین دریافت کرد؟
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صفحه 2

هفت توصیه راهبردی 
و کاربردی رهبر انقلاب به 
رئیس جمهور و دولت جدید

تنفیذ و اعطای حکم رئیس جمهور دولت 
چهاردهم ، هفتم مرداد ۱۴۰۳ در حسینیه 
امام خمینی )ره( توسط رهبر معظم انقلاب 

اسلامی انجام شد. 
حضرت آیت الله خامنه ای در این مراســم 
فرمودند: نباید توان داخلی را نادیده گرفت 
و مســائل داخلی نباید متوقــف و آویزان 
به مسائل خارجی باشــد. به گزارش مهر، 
حضرت آیت الله خامنــه ای، رهبر معظم 
انقلاب اســلامی در مراســم تنفیذ حکم 
چهاردهمیــن دوره ریاســت جمهوری 
اسلامی ایران در حسینیه امام خمینی )ره( 
فرمودند: روز تنفیــذ آخرین برگ از کتاب 
قطور و پرمضمونی است که ملت ایران در 
انتخابات تدوین کردند و در قفسه افتخارات 

کشور ایران ماندگار کردند.
رهبــر انقلاب اســلامی افزودنــد: خدا را 
شــاکریم که انتخابات ریاست جمهوری 
چهاردهم با وجود فضای انــدوه عمومی 
ناشــی از فقدان رئیس جمهور شهیدمان 
به بهترین وجه انجام گرفــت؛ با آرامش و 
سلامت، رقابت بود و شاهد برخورد اخلاقی 
رقبا با رئیس جمهور محترم بعد از انتخابات 

بودیم که بسیار تحسین برانگیز بود.
رهبر انقلاب تاکید کردند: می دانم که نقش 
آقای مخبر، سرپرست ریاست جمهوری و 
هیئت دولت را در مدیریت کشور در این دو 
ماه را یادآوری و از آنان تشــکر کنم. نقش 
مهمی را ایفا کردند. ما یک مردم سالاری با 
رقابت در کشور داریم که ارزان و آسان به 
دســت نیامده و نتیجه قیام مردم در قبال 

یک وضع نابسامان و...
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صفحه۲

رهبر انقلاب: امروز اولویت با مسائل  اقتصادی است
رئیس جمهور:   قول   می دهم   با تمام   وجود   به   مردم   خدمت  کنم

رهبر معظم  انقلاب  حکم   ریاست   جمهوری »مسعود پزشکیان«  را   اعطا   کردند

آگهی مزایده عمومی مرحله اول 
نوبت دوم 

شهرداري میانه درنظر دارد نسبت به واگذاری  امتیاز یک 
واحد آژانس خاک برداری و حمل نخاله و مصالح ساختمانی 
با مبلغ پایه 3/000/000/000ریال را از طریق مزایده عمومی به 
اشخاص حقیقی یا حقوقی واجد شرایط اقدام نماید.اشخاص 
حقیقی وحقوقی و اجد  شرایط می توانند ازتاریخ انتشاراین 
آگهی نسبت به دریافت مدارک وشرایط مزایده و پیشنهاد 
قیمت تا تاریخ  ۱۴03/5/۲0به سامانه تدارکاتی الکترونیکی 

دولت مراجعه نمایند.
مرتضایی –شهردار میانه                                                                                        

شناسه آگهی ۱۷5۴۴۷۷
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اقتصاد2
ایران

بســته ۱۹ بنــدی نوســازی 
بافت های تاریخی ابلاغ شد

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: بسته ۱۹ بندی 
جدیدی را برای نوسازی بافت های تاریخی کشور 
که نسبت به بافت های فرســوده حساس تر بوده 
ارائه دادیــم. محمد آیینی مدیرعامل شــرکت 
بازآفرینی شهری ایران با بیان اینکه سامانه خاصی 
برای ارجاع کار مهندســان علاقه مند به حضور 
در بافت های فرســوده طراحی شده است گفت: 
بسته  تشویقی جدیدی  که شامل  بسته تشویقی 
تسهیلات و امتیازاتی  که برای آن ها در نظر گرفت 
شده طراحی شده اســت. آیینی با اشاره به اینکه 
بسته تشویقی بافت تاریخی که هفته گذشته در 
شورای عالی معماری و شهرســازی وزارت راه و 
شهرسازی به تصویب رسید، تصریح کرد: تصویب 
این بسته تشــویقی کار بزرگی بود که با همت و 
تلاش های یک ساله همکاران شرکت بازآفرینی 

شهری ایران به نتیجه رسید.
وی اظهار کرد: بافت های قدیمی و تاریخی همواره 
یکی از دغدغه های شرکت بازآفرینی شهری بوده و 
به دلیل وجود برخی موانع کار در این بافت به کندی 
پیش می رفت. معاون وزیر راه و شهرســازی  تاکید 
کرد: با تصویب این بســته تشویقی شرایط ساخت 
و ساز در این گونه بافت نیز تسهیل شده است. وی 
با اشاره به اینکه این بسته جدید نیز همانند بسته 
تشویقی ۱۹ بندی، شــهرداری ها می توانند بسته 
تشویقی مختص بافت تاریخی شــهر خود را تهیه 
کنند گفت:  این بســته راهکارهای تشویقی احیا و 
تقویت سکونت در بافت های تاریخی را تقویت می 
کند. آیینی توضیح داد: در این مصوبه ســه برنامه 
»ظرفیت سازی«، »توانمندسازی« و »مشوق های 
کالبدی ویژه بافت« به صــورت توأمان و یکپارچه 
برای احیای بافت دیده است. تشکیل شهرداری بافت 
تاریخی- فرهنگی و تامین خدمات عمومی مورد نیاز 
از جمله محورهای اصلی ایجاد ظرفیت برای احیا و 
تقویت سکونت در بافت های تاریخی مورد تاکید این 
مصوبه به شــمار می رود. آیینی ادامه داد: در بحث 
توانمندسازی برای مالکان بافت های تاریخی جهت 
مرمت و مقاوم سازی و احیانا نوسازی محل سکونت 
خود معافیت های مضاعفی علاوه بر بافت های فرسوده 
پیش بینی شده اســت و ارائه امتیاز »انتقال حق 

توسعه« به آن۶ا مورد توجه جدی قرار گرفته است.

افزایــش ۲ درصــدی تردد 
بین شهری در خردادماه 

رییس مرکــز مدیریت راه های کشــور گفت: بر 
اساس اطلاعات دریافتی از سامانه های هوشمند 
حمل ونقل، تردد وسایل نقلیه در خردادماه سال 
جاری در جاده های بین شهری کشور افزایش ۲ 
درصدی داشــت. به گزارش مهر، منصور فخاران 
رئیس مرکز مدیریت راه های کشــور، گفت: در 
خردادماه سال جاری، ۶۸ میلیون و ۸۷۱ هزار و 
۸۶۲ تردد بین استانی وسیله نقلیه ثبت شده است 
که نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش ۲ 

درصدی داشته است.
وی با اشاره به افزایش سه درصدی تردد وسایل 
نقلیه ســبک در خردادماه امسال نسبت به سال 
گذشته و افزایش ۲ درصدی نسبت به ماه گذشته، 
گفت: بیشترین افزایش تردد وســایل نقلیه در 
خردادماه نسبت به سال گذشته، مربوط به استان 
هرمزگان با ۲۲ درصد، لرســتان بــا ۱۹ درصد و 
سیستان و بلوچســتان با ۱۸ درصد بوده است و 
بیشترین کاهش تردد مربوط به استان های گیلان 
و یزد هر کدام ۱۰ درصد و کردستان هفت درصد 
بوده است. رئیس مرکز مدیریت راه های کشور بیان 
داشت: بیشینه تردد بین استانی در روز دوشنبه 
)۱۴ خرداد( با ۲ میلیون و ۶۴۲ هزار و ۴۱ وسیله 
نقلیه مصادف با تعطیلات نیمه خرداد و کمینه تردد 
بین استانی در روز چهارشنبه )۲ خرداد( با تردد ۲ 

میلیون و ۳۲ هزار و ۸۷۸ وسیله نقلیه انجام شد.
وی ادامه داد: در این مدت بر اســاس پلاک های 
ثبت شده توسط دوربین های پلاک خوان، مقاصد 
ســفر حدود ۵۳ درصد از وسایل نقلیه تهرانی ها 
و البرزی ها به اســتان های قزوین، مازندران، قم، 
مرکزی و اصفهان بوده است و همچنین مبادی 
سفر حدود ۷۸ درصد از استان های تهران، البرز، 
خراسان رضوی، گلستان و اصفهان به مازندران 
و حدود ۶۷ درصد از سفر استان های تهران، البرز، 
مازندران، قزوین و اردبیل در استان گیلان ثبت 

شده است.
فخاران در مورد تغییرات تجمعی سه ماهه سال 
جاری گفت: در سه ماهه ابتدای امسال تردد وسایل 
نقلیه سبک وسنگین، نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته افزایش پنج درصدی، تردد وسایل نقلیه 
ســبک افزایش ۶ درصدی و تردد وسایل نقلیه 

سنگین کاهش یک درصدی را نشان می دهد.

خبر

تنفیــذ و اعطــای حکــم 
دولــت  رئیس جمهــور 
چهاردهم ، هفتم مرداد ۱۴۰۳ 
در حسینیه امام خمینی )ره( 
توســط رهبر معظم انقلاب 
اسلامی انجام شــد. حضرت آیت الله خامنه ای در این 
مراســم فرمودند: نباید توان داخلی را نادیده گرفت و 
مسائل داخلی نباید متوقف و آویزان به مسائل خارجی 
باشد. به گزارش مهر، حضرت آیت الله خامنه ای، رهبر 
معظم انقلاب اسلامی در مراسم تنفیذ حکم چهاردهمین 
دوره ریاست جمهوری اسلامی ایران در حسینیه امام 
خمینی )ره( فرمودند: روز تنفیذ آخرین برگ از کتاب 
قطور و پرمضمونی است که ملت ایران در انتخابات تدوین 

کردند و در قفسه افتخارات کشور ایران ماندگار کردند.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: خدا را شاکریم که انتخابات 
ریاست جمهوری چهاردهم با وجود فضای اندوه عمومی 
ناشی از فقدان رئیس جمهور شهیدمان به بهترین وجه 
انجام گرفت؛ با آرامش و ســلامت، رقابت بود و شاهد 
برخورد اخلاقــی رقبا با رئیس جمهــور محترم بعد از 

انتخابات بودیم که بسیار تحسین برانگیز بود.

مردم سالاری که در کشــور داریم ارزان و 
آسان به دست نیامده است

رهبر انقلاب تاکید کردند: می دانم که نقش آقای مخبر، 
سرپرست ریاست جمهوری و هیئت دولت را در مدیریت 
کشور در این دو ماه را یادآوری و از آنان تشکر کنم. نقش 
مهمی را ایفا کردند. ما یک مردم ســالاری با رقابت در 
کشور داریم که ارزان و آسان به دست نیامده و نتیجه قیام 
مردم در قبال یک وضع نابسامان و مصیبت باری است که 

در گذشته در این کشور وجود داشته است.

کار بزرگ امام بزرگوار این بود که مردم در 
سرنوشت خود دخیل شوند

ایشان تاکید کردند: کار بزرگ امام بزرگوار این بود که 
مردم در سرنوشت خود دخیل شوند. قبل از اینکه ملت 
ایران به رهبری امام )ره( به مردم سالاری دست یابد، ما 
فقط تجربه مشروطیت را داشتیم که مشروطیت تجربه ای 
ناکام بود، چرا که یک رهبری قدرتمند بر سرکار نبود و 
از همان اولین روزها کشــور دچار مشکل شد و حدود 
۱۵ سال کشور درگیر آشوب بود و بعد هم دیکتاتوری 
خشن رضاشاهی روی کار آمد. حضرت آیت الله خامنه ای 
فرمودند: همه زحمات ملت با روی کار آمدن رضا پهلوی 
بر باد رفــت. خصوصیت بارز پهلــوی اول، دیکتاتوری 
خشن و مظلوم کشی و فشار به مردم و از طرف دیگر ذلت 
و انفعال در برابر عوامل خارجی بود. در ادامه، رضاشــاه 
گرایش به آلمان هیتلری پیدا کرد و همان انگلیسی ها 
که او را سرکار آوردند، او را اخراج کردند و پسر نالایقش 
را جایگزینش کردند. محمدرضا هم راه پدرش را رفت و 
به مردم ســخت گیری می کرد و در مقابل به بیگانگان 
برای تصرف منابع ملی ایران و عمدتاً نفت کمک می کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: اداره کشور در آن مقطع 
تابع اراده بیگانگان بود و بر مردم فشــار زیادی تحمیل 
می شد. کار به جایی رسید که محمدرضا پهلوی برای 
سرنگون کردن یک دولت ملی به آمریکا و انگلیسی ها 
متوسل شد و کودتا کردند و دولت سرنگون شد و از این 
خیانت آشکاراتر نمی توان تصور کرد. ملت ایران هرگز 
دخالت در اداره کشــور را تجربه نکرده بود که انقلاب 
اسلامی به دســت امام بزرگوار این موضوع یعنی مردم 

سالاری دینی را به مردم هدیه داد.

همه ما باید به رئیس جمهور کمک کنیم تا 
کارهای بزرگی را انجام دهد

ایشان متذکر شدند: ما تاکنون ده ها انتخابات داشتیم و 
همه همراه با رقابت، سلامت و با حضور باصلابت مردم 
بوده است. انگیزه دار بودن مردم پای صندوق های رأی 
بسیار مهم است که همواره وجود داشته و انتخابات اخیر 
هم به خوبی انجام شد و مردم رئیس جمهور شایسته ای 
را انتخاب کردند. رهبر انقلاب تاکید کردند: همه ما باید 
به رئیس جمهور و دولت کمک کنیم تا کارهای بزرگی 

را انجام دهند.

دولت محترم و رئیس جمهور از این ظرفیت 
عظیم مردمی استفاده کنند

حضرت آیت الله خامنه ای در ادامه توصیه هایی را به دولت 
چهاردهم کردند و فرمودند: توصیه اول این اســت که 
کشور ما بزرگ است و مردم ما بزرگ هستند و در میان 
مردم کسانی که صاحب فکر و آرای جدید هستند، بی 
شمار هستند. این یک ثروت عظیم ملی است و باید از 
آن استفاده کرد. دولت محترم و رئیس جمهور محترم 
برای مردم و با مردم و در میان مردم از این ظرفیت عظیم 
مردمی اســتفاده کند و از آن برای رسیدن به اهداف و 

راهی که می خواهند بروند، بهره بگیرند.
ایشان تاکید کردند: ثروت های مادی و طبیعی کشور هم 
بسیار بیشتر از آن چیزی است که تا به حال از آن استفاده 
کرده ایم. ما می توانیم کارهای بزرگی را با اتکا به ثروت 
انســانی و طبیعی انجام دهیم که شرطش آن است که 

همت بلند داشته باشیم.

شهید رئیسی اهل کار جهادی بود و واقعاً شب 
و روز نمی شناخت

رهبر انقلاب اسلامی تصریح کردند: توصیه بعدی روحیه 
جهادی است که یعنی کار کردن بی مزد و منت و هدف 
انجام وظیفه انسانی و خدایی باشد. کار جهادی، کیفیت و 
نوع کار است و ۱۰۰ درصد می توان کار قانونی را به صورت 
جهادی و غیر جهادی انجام داد. خیلی ها ظاهر قانونی 
را انجام می دهند اما کار پیش نمــی رود. ما با کارهای 
جهادی اقدامات بزرگی کردیم که دفاع مقدس و مقابله با 

توطئه های رنگارنگ دشمن نمونه ای از آن است.
ایشان گفتند: شهید رئیسی اهل کار جهادی بود و واقعاً 
شــب و روز نمی شــناخت و به دنبال آفرین و احسنت 
شــنیدن بابت این همه کاری که می کرد، نبود. او واقعاً 
کار می کرد. پس کار جهادی و ورود در میدان به صورت 

مجاهدانه و اجتناب از کنترل راه دور باید مدنظر باشد.

جلسات سران قوا و تبادل نظر را جدی بگیرید
رهبر انقلاب اسلامی با تاکید بر تعامل بخش های مختلف 
نظام، گفتند، مجلس باید به دولت کمک کند. قوه قضائیه 
هم باید اینگونه باشد. نیروهای مسلح و همه باید نقش 
آفرینی کنند. توصیه می کنم جلسات سران قوا و تبادل 

نظر را جدی بگیرند و کار خوبی است.

امروز از لحــاظ زمانی اولویت با مســائل 
اقتصادی است

ایشــان تاکید کردند: توصیه بعــدی رعایت اولویت ها 
است؛ مسائل فرهنگی و اجتماعی بسیار مهم است اما 
امروز از لحاظ زمانی اولویت با مســائل اقتصادی است. 
در مســائل اقتصادی هم از زاویه دید مسائل کلان باید 
به مسائل اقتصادی پرداخت و هم از نظر بهبود معیشت 
مردم که یک کار فوری و کوتاه مدت است و باید کارهایی 

انجام شود.

نباید به وسوسه های دوقطبی سازی توجه کرد
حضرت آیت الله خامنه ای افزودنــد: توصیه بعدی این 
اســت که انتخابات طبعاً چالش برانگیز است، نباید به 
وسوسه های دوقطبی سازی توجه کرد و احساساتی که 

افراد را در انتخابات وادار به مجادله می کرد، ادامه یابد. 
خاصیت انتخابات است که یکی رأی می آورد و یکی رأی 
نمی آورد. این طبیعی است و نباید این موجب اختلاف، 
شــکاف و جدایی شــود. در جمهوری اسلامی سلایق 
گوناگون و گرایش های مختلــف از ابتدای انقلاب بالا و 
پایین آمدند و این امتحان است. در همه این انتخابات ها، 
ملت ایران پیروز شده و ما شکست خورده نداریم. ایشان 
تاکید کردند: بنابراین آن حالت دلخوری و دلتنگی که 
ممکن است در اثنای مجادلات انتخاباتی به وجود آمده 
بود، نباید ادامه پیدا کند. همه فعالان سیاسی، اجتماعی 

و انتخاباتی مخاطب این توصیه هستند.

مســائل داخلی نباید متوقف و آویزان به 
مسائل خارجی باشد

رهبر انقلاب اســلامی با تاکید بر تکیه بر توان داخلی، 
فرمودند: به توان داخلی توجه شود و ما می توانیم یک 
شعار همیشگی باقی بماند، البته این حرف به معنای عدم 
استفاده از امکانات خارجی نیست. نباید توان داخلی را 
نادیده گرفت و مسائل داخلی نباید متوقف و آویزان به 
مسائل خارجی باشد. کارهای عزت آفرین انجام دهید اما 

از توان داخلی غفلت نشود.
حضرت آیت الله خامنه ای درباره سیاســت خارجی نیز 
فرمودند: در مقابل امواج و حوادث جهانی و منطقه ای 
باید برخورد کشور فعال و اثرگذار باشد، نه منفعل. مسائل 
گوناگون سیاسی، علمی و پیشــرفت های فوق العاده 
که مثلًا در هوش مصنوعی اتفــاق می افتد، ما هم باید 
نسبت به این مسائل فعال باشیم. رهبر انقلاب افزودند: 
دولت سیزدهم در این باره تلاش خوبی داشت. شهید 
امیرعبداللهیان دیپلمات خوبی بود، خوب حرکت و کار 

می کرد و این تلاش باید ادامه یابد.
ایشــان تاکید کردند: یکی از اولویت های ما در عرصه 
سیاست خارجی همسایگان هستند؛ حدود ۱۴ همسایه 
در اطراف خود داریم. ارتباط با کشورهایی که می توانند 
میدان دیپلماسی ما را گسترش دهند مانند کشورهای 
آسیایی و آفریقایی بسیار مهم است. ارتباط با کشورهایی 
که با ما همکاری داشــتند و از ما حمایت کردند، مهم 
است و این سیاست اولویت دار ماســت. رهبر انقلاب 
اسلامی فرمودند: کشــورهای غربی در این چند سال 
با ما خوب برخورد نکردند؛ در قضیــه نفت و تحریم و 
عناوین جعلی مانند حقوق بشــر بد رفتار کردند. اگر 
 این رفتارها را نداشته باشند، ارتباط با آنان هم می تواند 

در اولویت باشد.
ایشان ادامه دادند: مسئله غزه امروز یک مسئله عمومی 
و جهانی است و از داخل کنگره آمریکا تا سازمان ملل و 
المپیک پاریس این موضوع مهم است. رژیم صهیونیستی 
یک باند جنایتکار، قاتل و تروریست است. حضرت آیت الله 
خامنه ای فرمودند: اینها در ترور و قساوت و جنایت های 
عجیب و غریب نصاب جدیدی را از خود نشــان دادند. 
بچه های کوچک و زنان را می کشند که حتی یک گلوله 

به کسی شلیک نکردند و بمب به سر آنان می ریزند.  
رهبر انقلاب اســلامی با بیان اینکه قدرت مقاومت روز 
به روز بیشتر می شود و دشــمن صهیونیستی با همه 
کمک هایی که به آنان می شود، نتوانسته مقاومت را بر 
زمین بزند و خاطر نشان کردند: حماس باقدرت کامل 

ایستادگی کرده و با آنان کاری نمی توانند کنند و بر سر 
کودکان بمب می ریزند. باید یــک فکر جدی برای این 
موضوع کرد. کنگره آمریکا چند روز پیش ننگ بزرگی را 
متحمل شد که پای صحبت های این جنایتکار نشست. 
ایشــان در پایان برای رئیس جمهور و دولت چهاردهم 

آرزوی توفیق کردند.
در ادامه رئیس جمهور نیز گفت: باید دست به دست هم 
بدهیم تا پاسخگوی دغدغه های مردم کشورمان باشیم. 
مسعود پزشکیان در مراسم تنفیذ ریاست جمهوری اظهار 
کرد: سپاسگزار لطف و تدبیر رهبر معظم انقلاب هستم که 
عرصه را بر مشارکت موثر ملت و رقابت معنادار تفکرات 
و سیاست های متفاوت در چهاردهمین دوره انتخابات 

ریاست جمهوری گشودند.
وی افزود: همچنان خاک پای ملت شــریف و بزرگوار 
ایران هستم که آگاهانه در این میدان پا نهادند و با رای 
خود به تغییر بار سنگینی را در شرایطی خطیر بر دوش 
این حقیر نهادند.آنان که به من یا به نامزد های رقیب رای 
دادند و یا حتی از سر دغدغه مندی و نقد به اعتراض وارد 
عرصه انتخاب نشدند انتظار تحول را پیش روی نظام من 
و دولت آینده نهادند که زمان پاسخگویی به آن از امروز 

عملاً آغاز می شود.
پزشکیان افزود: مقام معظم رهبری با تنفیذ رای ملت 
و امضای حکم ریاست جمهوری این بنده کوچک خدا 
را رسماً مکلف به انجام مسئولیتی بزرگ در قبال همه 
ملت ایران فرمودند.منتخب ملت به موجب اصل ۱۱۳ 
قانون اساسی از امروز رئیس جمهور می شود مسئولیت 
اجرای قانون اساسی و ریاست قوه مجریه را جز اموری که 

مستقیماً به رهبری مربوط می شود بر عهده دارد.
او ادامه داد: آنچه که مســئولیت قانون اساسی بر عهده 
ما گذاشــته در حقیقت بر اساس مســیر روشنی که 
مقام معظم رهبری توشــیف فرمودند چشم انداز نظام 
جمهوری اسلامی و سیاست های کلی ابلاغی و قانون 
برنامه است که باید ما به طرف آن حرکت کنیم. رئیس 
جمهور گفت: آنچه که چشم انداز نظام جمهوری اسلامی 
است ایرانی رو تصویر می کند که در آن توسعه یافت ایران 
کشوریست توسعه یافته با جایگاه اول اقتصادی علمی 
فناوری در سطح منطقه و با هویت اسلامی و انقلابی الهام 

بخش در جهان اسلام و با تعامل سازنده.
وی افزود: اختلافات به دلیل وجود هوای نفس است و 
راه و سیاست مشخص است. اگر سیاست را رعایت کنیم 
می توانیم به جایگاه اصلی برسیم. مسئله دوم پشتوانه و 
رضایت مردمی است. دلیل این که ما خدمتگزار هستیم یا 
نه آن است که آیا مردم از ما راضی هستند یا خیر. او اظهار 
کرد: باید با تمام وجود باید به این مردم عشــق بورزیم. 
خدمت به مردم سرلوحه زندگی همه مردم و مسئولین 
و وزرایی است که انتخاب می کنیم. این رفتار شخصی و 

باور ما است.
پزشکیان عنوان کرد: ظلم این است که مردم را نداشته 
باشــیم و تنها به خویش توجه کنیم. مراعات به انصاف 
را باید رعایت کنیم. خدمــت رهبری تعهد می کنم که 
برای این مردم جز انصاف و عدالت راه دیگری را نداشته 
باشیم و قول می دهیم راه شهیدان و کسانی که در راه این 
مملکت جان خود را دادند ادامه دهیم تا عزت و افتخار را 
بازگردانم و این جز با وحدت و قانون گرایی ممکن شدنی 
نیست و ما باید دست به دســت هم بدهیم که خدمت 

مردم خود باشیم.
رئیس جمهور گفت: اصول اول، دوم و سوم قانون اساسی 
بر اساس  چهارچوب هایی است که مقام معظم رهبری 
اعلام فرمودند مــا تنها با همگرایــی و قانون گرایی در 
منظومه حکومت می توانیــم از بحران ها و تنگنا های 
پیش روی کشور گذشت کنیم به امید ها و انتظار باید 

پاسخ دهیم.
او گفت: از نظام حکمرانی کشــور، نخبگان، نهاد های 
مدنی، جریان های سیاسی و ملت شریف ایران می خواهم 
با کمک یکدیگر فضای اعتماد را در ایران پایدار نگهداریم. 
از رهبر بزرگوار می خواهم مرا یاری کنن تا بتوانم بخشی 
از رنج های مردم را کم کنم از دکتر مخبر و وزیر محترم 
کشــور که نقش عمده ای در انتخابات داشتند تشکر 
می کنم و از تمامی احزاب و ایرانیان خارج از کشور تشکر 
می کنم که با حضور خود حرکت بزرگی را در انتخابات 
انجام دادند، در پایان خدایا چنان کن سرانجام کار که تو 

خشنود باشی و ما رستگار.

رهبر معظم انقلاب حکم ریاست جمهوری »مسعود پزشکیان« را اعطا کردند

رهبر انقلاب: امروز اولویت با مسائل اقتصادی است 
رئیس جمهور: قول می دهم با تمام وجود به مردم خدمت کنم

بانک جهانی: 
تورم در ایران کاهشی و نرخ ارز 

تثبیت شد
بانک جهانی در تحلیلی از سیاست های پولی دولت 
ایران اعلام کرد این سیاســت ها منجر به کاهش 
تورم از ۵۵ درصد به ۴۰ درصد و تثبیت نرخ ارز و 

پایداری ارزش ریال شده است.
به گزارش تســنیم،  بانک جهانــی در تحلیلی از 
سیاســت های پولی بانک مرکزی ایران نوشت: 
علیرغم یک رونــد تعدیل کننده، تــورم قیمت 
مصرف کننده بــرای پنجمین ســال متوالی در 
ســال ۱۴۰۲ بالای ۴۰ درصد باقی ماند. از زمان 
اعلام تغییرات در یارانه نرخ ارز در ژوئن ۲۰۲۲ و 
افزایش تورم متعاقب آن، تورم به تدریج کم شد و از 
۵۵.۵ درصد )نسبت به مدت مشابه سال قبل( در 
آوریل ۲۰۲۳ به ۳۱ درصد )نسبت به مدت مشابه 
سال قبل( در می ۲۰۲۴ کاهش یافت. این روند با 
انقباض سیاست پولی اخیر و تثبیت ارزش ریال به 
دنبال برخی پیشرفت های جزئی در مذاکرات با 
ایالات متحده و اخبار مربوط به لغو مسدود شدن 

وجوه در خارج از کشور حمایت شد.
تورم کل و تورم مبنا در سال ۱۴۰۲ به ترتیب به 
۴۰.۷ درصد و ۴۰.۸ درصد رســید. تورم بالا در 
درجه اول به تورم قیمت مواد غذایی نسبت داده 
می شود که تقریباً یک ســوم نرخ تورم کلی و به 
دنبال آن هزینه مســکن را به همــراه دارد. تورم 
بالاتر به طور نامتناســبی بر خانوارهای کم درآمد 
تأثیر می گذارد زیرا غذا و مسکن حدود ۸۰ درصد 
از سبد مصرفی آن ها را تشکیل می دهد. پیشرفت 
جزئی در مذاکرات هسته ای و تلاش برای تشدید 
سیاســت پولی به این روند کمک کرده است. در 
روندی مشابه، تورم قیمت تولیدکننده نیز در سال 
۱۴۰۲ به ۳۲.۶ درصد کاهش یافت که پایین ترین 

نرخ طی پنج سال گذشته است.
ریال تا حدی با بازگرداندن نرخ ارز ترجیحی جدید 
برای کالاهای اساســی، دوره ای از ثبات نسبی را 
پشت سر گذاشته است، اما بازار موازی همچنان 
تحت تأثیر انتظارات قرار دارد. شــش ماه پس از 
حذف نرخ ارز یارانه ای در مــاه می ۲۰۲۲ )که در 
ابتدا به دلار ۴۲۰۰۰ ریالــی پس از اعمال مجدد 
تحریم های ایالات متحده در سال ۲۰۱۸ وابسته 
بود(، بانک مرکزی در دســامبر ۲۰۲۲، نرخ ثابت 
جدیــد )دلار ۲۸۵.۰۰۰ ریالی( را بــرای واردات 
کالاهای اساسی معرفی کرد . تمایل به حفظ نرخ ارز 
ثابت با مداخله مستقیم در بازار، درعین حال که بازار 
صادرات و واردات را در سطوح پایین نگه می دارد، 
فاصله را با بازار ارز موازی )بازار آزاد( افزایش داده 
است. نرخ ارز بازار موازی همچنان منعکس کننده 
شــرایط عرضه و تقاضا و احساســات بازار است 
که پس از ماه ها ثبات نســبی، بیــن ژانویه تا می 
۲۰۲۴ در راستای افزایش تنش های ژئوپلیتیکی 
و انتخابات آتی ایالات متحده، ۱۹.۳ درصد افزایش 

یافت.
بانک مرکــزی برای مهار تــورم و تثبیت اقتصاد 
اقدامات مختلفی را انجام داد. این اقدامات شامل 
محدود کردن رشد ترازنامه بانکی به محدوده ۱.۵ 
تا ۲.۵ درصد، افزایش ذخایر الزامی برای بانک های 
پرریسک و افزایش نرخ سپرده و سود بین بانکی 
است. درنتیجه، رشــد نقدینگی به ۲۴.۳ درصد 
در ســال ۱۴۰۲ رسید و نســبت به ۳۱.۱ درصد 
در ســال ۱۴۰۱ کاهش یافته اســت. رشد پول 
پایه نیز به ۲۸.۱ درصد در ســال ۱۴۰۲ رسید و 
نســبت به ۴۲.۳ درصد در ســال ۱۴۰۱ کاهش 
یافته اســت . بااین حال، اعِمال این محدودیت ها 
بر بانک ها، همراه با تأمین مالی کســری بودجه 
دولت و ابتــکارات وام دهی دســتوری، منجر به 
افزایش اســتقراض از بانک مرکزی شــده است. 
محدودیت های زیاد بر بانک ها نیز منجر به کاهش 
اعتبار نسبی تخصیص یافته به بخش های مختلف 

شده است.
نظام بانکی همچنان با چالش هــا و عدم تعادل 
ســاختاری مواجه اســت. بخش بانکــداری با 
سطوح بالای وام های غیرجاری و سرمایه ناکافی 
دســت وپنجه نرم می کند، بیش از ۷۰ درصد از 
بانک ها نمی توانند الزامات نسبت کفایت سرمایه 
را برآورده کنند و نزدیک بــه نیمی از آن ها دارای 
»نسبت کفایت سرمایه« منفی هستند. این امر، که 
با افزایش اعطای اعتبارات هدایت شده توسط دولت 
تشدید می شود، خطر ورشکستگی را به همراه دارد. 
انباشت وام های غیرجاری و عدم  کفایت سرمایه، 
خطر ورشکستگی بانک ها را افزایش می دهد و ثبات 
مالی را تهدید می نماید. درحالی که بانک مرکزی 
اقداماتی را برای کاهش ریسک ها انجام می دهد، 
کمبود نقدینگی همچنان ادامه دارد. این امر منجر 
به محدودیت های برداشت و افزایش نرخ سپرده 
می شود. این امر تخصیص اعتبار را محدود می کند. 

حل این مسائل نیازمند راهکارهایی جامع است.

خبر
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مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور گفت: در دولت سیزدهم 
آبرسانی به ۱۰ هزار روستا در کشور محقق شد و ۱۱ سامانه آب شیرین کن 
به بهره برداری رسیده است. هاشم امینی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه 
شروع دولت سیزدهم مصادف با شروع ســال آبی ۱۴۰۱-۱۴۰۰ شد که 
خشکسالی سختی کشور ما را که یک کشور با اقلیم خشک و نیمه خشک 
است، در هم نوردید و تامین آب شــرب و بهداشت جمعیت کل کشور در 
شهرها و روستاها را با مخاطره مواجه کرد اظهار کرد: بر این اساس وزارت 
نیرو باید برنامه ریزی در خصوص تامین آب شرب و بهداشت مردم ارائه می 

کرد. این روند تقریباً تا انتهای دولت ادامه داشت. 
وی با بیان اینکه بارش هایی را در اواخر سال ۱۴۰۲ و اوایل ۱۴۰۳ داشتیم 
ولی دو سال قبل با شرایط سخت تری مواجه بودیم و با برنامه ریزی که انجام 
شد توانستیم آن دوره ها را سپری کنیم اظهار کرد: یکی از برنامه هایی که 
به طور مستمر در ابتدای ســال آبی ۱۴۰۰ در خصوص آن اقدام کردیم، 
برنامه مدیریت شرایط اضطراری یا تنش آبی بود که علاوه بر بهره برداری از 

تاسیسات موجود در شهرها و روستاهای تحت پوشش، تامین آب انجام شد.
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور افزود: از طرفی باید کاهش 
سفره های آب زیرزمینی یا کاهش آب های سطحی را که ناشی از خشکسالی 
بود، جبران می کردیم که بر این اساس در قالب برنامه های حفر و تجهیز 
چاه، برنامه های ارتقای تصفیه خانه های موجود، چاه های موجود، ایستگاه 
های پمپاژ، خطوط انتقال و در حقیقت مخازن را تعریف کردیم. این برنامه را 
در ابتدای سال آبی در بازه زمانی ۴ ساله تعریف و از ابتدای مهرماه ۱۴۰۰ به 
صورت هفتگی تمام شهرهای کشور و میزان منابع و مصارف را رصد کردیم.
در برخی شهرها مثل همدان، شهرکرد، سیستان و بلوچستان یا تهران به 
علت شرایط خاص با اقدامات وزارت نیرو  مشکلات حل شد تا چالش جدی 

در حوزه خدماتی اجتماعی و امنیتی نداشته باشیم.
امینی با تاکید بر اینکه برای شــهرهایی که به لحاظ میزان آب، ناترازی 
داشتند، بر اساس همین سرفصل ها برنامه تعریف و تا پایان سال ۱۴۰۲ و 
ابتدای ۱۴۰۳ بخش عمده ای از آن برنامه را محقق کردیم و باعث شد که در 

اکثر نقاط کشور چالشی در حوزه تامین آب نداشتیم گفت: در برخی شهرها 
مثل همدان، شهرکرد، سیستان و بلوچستان یا تهران به علت شرایط خاص 
با اقدامات وزارت نیرو  مشکلات حل شد تا چالش جدی در حوزه خدماتی 
اجتماعی و امنیتی نداشته باشیم. وی با بیان اینکه یکی از بخش های اساسی 
برنامه ۴ ساله مدیریت شرایط اضطراری حفر، تجهیز و بهینه سازی چاه ها 
بود که ما در این دوره ۳۲ ماهه حدود ۲ هزار و ۱۰ چاه حفر و تجهیز کردیم، 
گفت: اگر دبی هر چاهی را حدود ۲۰۰ متر بر ثانیه در نظر بگیریم حدود 
۴۰ مترمکعب تامین آب در شرایط اضطراری برای شهرها و روستاها انجام 
شد. حدود ۲۱۰۰ کیلومتر خطوط انتقال اجرا شد. بخشی از این خطوط 
انتقال برای انتقال به شهر و روستا و بخشی به جهت توزیع بهینه آب رینگ 
های دور شهر و روستاها بود.  در حوزه شهری حدود ۹۹.۹ جمعیت خود 
را تحت پوشش آب شرب و بهداشت داریم و روستاها که در ابتدای دولت 
بررسی کردیم حدود ۸۲ درصد جمعیت روستایی تحت پوشش آب شرب و 

بهداشت هستند و مابقی روستاها تحت پوشش نیستند.

آبرسانی به ۱۰ هزار روستا در کشور
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مدیرعامل اتحادیه تعاونی های لبنی گفت: بنابر 
آمار سرانه کنونی مصرف لبنیات ۵۰ کیلو است 
که با متوسط ســرانه جهانی اختلاف معناداری 
دارد. علی احســان ظفــری گفت: بــا توجه به 
کاهش قیمت نهاده های دامی نســبت به مدت 
مشابه سال قبل، افزایش قیمت مصوب شیرخام 

غیرکارشناسی است.
به گفته او، بــا افزایش قیمت مصــوب هرکیلو 
شــیرخام از ۱۵ بــه ۱۸ هزارتومــان، قیمــت 
محصولات لبنی باید ۲۵ درصد گران شــود که 
این امر سرانه مصرف لبنیات را تحت تاثیر قرار 

می دهد.
ظفری ادامــه داد: با افزایش قیمت شــیرخام و 
کاهش مصــرف لبنیات، بــا تعطیلی واحد های 

لبنــی روبرو می شــویم، کمااینکــه هزارواحد 
لبنی تعطیل شدند و اکنون کمتر از ۳۰۰ واحد 
 فعال هســتند که با ظرفیت کمتر از ۵۰ درصد

 فعالیت می کنند.
مدیرعامل اتحادیه تعاونی های لبنی سرانه کنونی 
مصرف لبنیات را ۵۰ کیلو اعلام کــرد و افزود: 
متوسط سرانه جهانی لبنیات ۱۸۹ کیلو است که 
از سال ۸۹ تاکنون، سرانه مصرف لبنیات ناشی 
از کاهش قدرت خرید خانوار روند نزولی به خود 

گرفته است.
او از کاهش صادرات لبنیات خبــر داد و گفت: 
علی رغم آنکــه ۷۰ تا ۸۰ درصد بــازار عراق در 
اختیار ما بود، اما اکنون تنها ۱۰ تا ۲۰ درصد بازار 

را در اختیار داریم.

ســخنگوی شــورای رقابــت گفــت: ایــن 
شــورا بــا خودروســازان متخلــف دربــاره 
 افزایــش قیمت هــای غیــر قانونی خــودرو،

 برخورد می کند.
به گزارش تســنیم، ســپهر دادجــوی توکلی 
گفت: باتوجه به افزایش چشمگیر شکایت های 
مردمی درباره افزایش قیمت کارخانه ای برخی 
محصولات خودرویی، مرکز ملی رقابت درحال 

بررسی نحوه محاسبه قیمت این خودروهاست.

سخنگوی شورای رقابت تاکید کرد: مرکز ملی 
رقابت پس از بررســی های انجام شده، گزارش 
خودش بر اساس مصوبه شماره 6۳۳ به شورای 
رقابت ارائه خواهد داد.  توکلی گفت: درصورتی 
که از نتایج بررســی ها مشخص شود که تخلفی 
صورت گرفته، شــورای رقابت با خودروسازان 
متخلف برخورد خواهد کرد. برخی خودروسازان 
در روزهای گذشــته قیمت محصولات خود را 

افزایش داده اند.

مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی 
کشــور، علت کاهش قیمت گوشت مرغ در بازار 
را استمرار افزایش تولید دانست و از صادرات ۱۲ 
هزار تن گوشت مرغ را از ابتدای سال تاکنون خبر 
داد. »علی ابراهیمی« درباره وضعیت تولید و بازار 
گوشت مرغ، افزود: اکنون قیمت هر کیلوگرم مرغ 
زنده درب واحدهای تولیدی بین ۵۲ تا ۵۵ هزار 
تومان است که نسبت به نرخ تورم افت قیمت را 

تجربه می کند.
مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی 
کشــور اظهار داشــت: در دوره های قبلی بین 
۱۵۰ تــا ۱۵۲ میلیــون قطعــه جوجه ریــزی 
صورت می گرفت کــه این مهــم در دوره اخیر 
 بــه ۱۴۷ میلیــون قطعه بــرای تنظیــم بازار 

رسیده است.
وی، وضعیت تولید فعلی را مطلوب عنوان کرد 
و گفت: با توجه به کاهش قیمت گوشت مرغ در 
داخل کشور، صادرات این محصول موجب شده 
تا تولیدکنندگان متضرر نشوند. ابراهیمی میزان 
صادرات گوشــت مرغ را از ابتدای سال تاکنون 
توســط بخش خصوصی و دولتی را بیش از ۱۲ 
هزار تن دانست و اضافه کرد: حدود ۸ هزار تن از 
صادرات توسط بخش خصوصی انجام شده است.

مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی 
کشور با بیان اینکه گوشــت مرغ به طور عمده 
به عراق صادر می شود، تصریح کرد: قرار است با 
توجه به استمرار افزایش تولید، گوشت مرغ در 
آینده نزدیک با حجم بیشتری به کشورهای قطر، 

عمان و ارمنستان صادر شود.
وی بیان کرد: با توجه به وضعیت مطلوب تولید 
و کاهش قیمت گوشت مرغ در بازار، لازم است 
دولت از افزایــش عرضه مرغ منجمــد در بازار 
جلوگیری کند. ابراهیمی خاطرنشان کرد: طبق 
روال ســال های اخیر، برای تنظیم بازار گوشت 
مرغ و همچنین دسترســی همه هموطنان به 
این محصول پروتئینی، مــرغ منجمد از ذخایر 
راهبُردی کشور )از محل تولید داخل و وارداتی( 

به بازار عرضه می شد.
مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی 
کشــور افزود: به دلیل افت قیمت مــرغ زنده و 
گوشــت مرغ گرم نیاز اســت که مرغ منجمد 
با مدیریــت و کنتــرل در بازار عرضه شــود تا 
تولیدکننــدگان متضــرر نشــوند. وی اظهار 
داشــت: طبق برنامه ریزی و روال ماه های اخیر 
جوجه ریزی در واحدهای پرورش انجام خواهد 

شد تا قیمت در بازار مصرف منطقی باشد.

یک کارشــناس با تاکید بر اینکه کــود اوره یکی از 
نهاده های پایه برای تولید محصولات کشاورزی است 
مطرح کرد: افزایش 6 برابری قیمت کود اوره می تواند 
هم به مصرف کننده و هم تولیدکننده آسیب وارد کند.
محمد ســروی درباره چگونگی کنترل بــازار نهاده 
برای تولید محصولات کشاورزی اظهار کرد: کود اوره 
یکی از نهاده های پایه تولید محصولات کشــاورزی 
اســت و بیش از چهار میلیون تن، در زمینه تامین 
نیاز  تولیدات کشاورزی مصرف داخلی داریم. از آن  
جایی که سیاســت های دولت در زمینه حمایت از 
اقشار آسیب پذیر در سطح محصولات کشاورزی، در 
راستای کنترل قیمت ها است، کنترل قیمت نهاده ها 
نیز سیاستی است که از ســال ۱۳۹۸ دنبال کرده و 

قیمت کود اوره را تغییر نداده است.
وی ادامه داد: این مسئله نیز چالش های بسیاری را به 
همراه داشت زیرا بسیاری از پتروشیمی ها شرکت های 
بورسی هستند و برای آنکه به عنوان بدهکاران بزرگ 
معرفی نشوند و ســهام آن ها در بورس دچار مشکل 

نشود، دولت باید بدهی آن ها را تکفل کند.
سروی گفت: این مسئله یک چالش بسیار مهم است و 
راهکار پیشنهادی نیز بسیار ساده است که قیمت آن 
را افزایش دهیم تا مشکلات حل شود اما این پیشنهاد 
بدون در نظر گرفتن مشکلات معیشتی در سفره مردم 
و از طرفی نیز سرمایه در گردش برای کشاورزان است.  
او ادامه داد: وقتی قیمت کــود اوره را 6 برابر افزایش 
دهیم کشاورز باید بک سرمایه در گردش داشته باشد 
تا بتواند خریداری و تولید داشته باشد؛ اگر این مسائل 
را پیش بینی و برای آن ها چاره اندیشی نکنیم و فقط 
از اهرم افزایش قیمت برای تنظیم بازار استفاده کنیم 
موجب می شود که در یک دوره تولید دچار تنش و 
واردات بیشتر شود، باید ببینیم که آیا بودجه لازم و 
کافی را داریم که بتوانیم کالای جایگزین را وارد کنیم 

و بتوانیم عقب ماندگی تولید را جبران کنیم؟
وی افزود: باید اثرات اجتماعی آن را نیز در نظر داشته 
باشیم که یک کشــاورز که تاکنون ۱۰ هکتار تولید 
داشته و با یک سرمایه در گردش مشخصی که به این 

میزان سازگاری داشته، در شرایط جدید که قیمت 
نهاده افزایش می یابد تا محصول را تولید کند و به بازار 
برود و یک بازه زمانی 6 ماهه دارد، چه میزان از تولید 
آن کم می شود؟ چه آســیبی به شغل و معیشت آن 
وارد می شود؟ سروری ادامه داد: پیشنهاد مهم در این 
مسئله این است که ما کلا سیاست های رفاهی خود 
را به گونه ای اصلاح کنیم که تا حد ممکن به سمت 
سیاست تثبیت قیمت نرویم اما حالا که در این مسیر 
قرار داریم و این وضعیت به وجود آمده که قیمت کود 
اوره را از سال ۹۸ تاکنون هیچ تغییری نداده ایم، باید 

این تغییرات به صورت گام به گام و مرحله ای باشد.
وی افزود: هرگاه به هر میزان که در سیاســت های 
معیشتی و رفاهی توانستیم کارآمدی خودمان را اثبات 
و از اقشار آسیب پذیر چه به صودت رایانه نقدی و چه 
به صورت رایانه کالایی حمایت کنیم آنوقت می توانیم 
با تدابیری که اتخاذ می کنیم با سرمایه در گردش و 
جبران شرایط تولید، شرایطی را که در سیاست تولید 

وجود دارد را اصلاح کنیم.
سروی ادامه داد: تجربه شوک درمانی نشان دهنده این 
است که اصلا اثر مثبتی ندارد، از قیمت بنزین گرفته 
تا ارز ۴۲۰۰ همه نشان می دهند که این عمل اثرات و 
آسیب های جدی در رفاه مردم و حمایت از تولید دارد. 
یک نمونه هم گوشت است که در ارز ۴۲۰۰ تومانی 
دیدیم که موجب شد قیمت گوشت پس از یک سال 
وقفه ناگهانی رشد کند و معیشت خانوار دچار مشکل 
شد. با یارانه پرداختی نیز این مشکل حل نشد و این 
در حالیست که علاوه بر ایجاد مشکل برای معیشت 
مصرف کننده، به دامدار نیز آسیب جدی وارد و باعث 

میشود نتواند تولید کافی داشته باشد.
وی افزود: افزایش قیمت کود نیــز موجب افزایش 
قیمت تمام شــده گندم و در نتیجه افزایش قیمت 
یارانه پرداختی نان که الان ۷ درصد است می شود و 
اگر دولت نتواند با پرداخت یارانه جبران کند موجب 
افزایش قیمت نان می شــود که قدرت خرید خانوار 
را کاهش می دهد و در نتیجه معیشــت خانوار دچار 

مشکل می شود.

مدیرکل بندر و دریانوردی خرمشهر گفت: با راه اندازی مسیر دریایی 
بندر خرمشهر به بندر بصره بخشــی از زوار اربعین از طریق دریا به 

عتبات عالیات مشرف خواهند شد.
علی عسکری با بیان اینکه امسال جمعیت زیادی از زوار از طریق مرز 
شلمچه به کربلا و نجف مشرف می شوند، اظهار کرد: به همین دلیل 
قصد داریم بخش دریایی را فعال کنیم و بخشی از زوار را از طریق دریا 

به سمت عراق بفرستیم.
وی افزود: جلسات متعددی با طرف عراقی طی یکسال گذشته برگزار 
کردیم که در نهایت منجر به این شد که اگر اتفاق خاصی پیش نیاید، 
امسال در مقطع اربعین حسینی بخشی از زوار را از طریق اسکله یا 

پایانه مسافربری بندر خرمشهر به بندر بصره منتقل کنیم.
مدیرکل بنــدر و دریانــوردی خرمشــهر ادامــه داد: فاصله بندر 
خرمشــهر تا اســکله بصره ۱۹مایل دریایی یا ۳۷ کیلومتر اســت. 
این مســافت ۴۵ دقیقه تــا یکســاعت و ربع با شــناورها طی می 

شود که بسته به ســرعت شــناور دارد. وی تصریح کرد: برای این 
موضوع یک پایانه مســافری مجهز بین المللی در بندر خرمشــهر 
داریم و احیــا کردیم. یک شــناور هم از طریــق بخش خصوصی 
تهیه شده است که بخش خصوصی ســفر را انجام دهد. این شناور 
 ظرفیت ۳۲۰ نفری دارد. البته باید موسســات اســتاندارد ظرفیت

 آن را تایید کنند.
عسکری  عنوان کرد: در مرکز بصره اســکله ای به نام کرنش وجود 
دارد که امکانات موقتی در آنجا راه اندازی  شــده است. زوار در آنجا 
پیاده می شوند و کارهایشــان را انجام می دهند و از آنجا به وسیله 
وسایل حمل و نقلی از جمله تاکسی و اتوبوس به نجف و کربلا اعزام 

خواهند شد.
وی در ادامه گفت: علاوه بر بندر خرمشهر هماهنگی هایی در بندر 
آبادان نیز انجام شده است. رو به روی بندر آبادان، عراقی ها اسکله ای 
ایجاد کرده اند که فعالیت های مسافری و تجاری را انجام می دهد. 

اگر کسی بخواهد از این مسیر هم به عراق برود امکان پذیر است که 
البته مسیر کمی سخت است.

مدیرکل بندر و دریانوردی خرمشهر در پاســخ به این سوال که آیا 
قیمت بلیت شناورها مشخص  شده اســت یا خیر، گفت: در آخرین 
نشستی که با عراقی ها داشــتیم پیشنهاد دادیم یک سفر آزمایشی 
با شناورها با حضور کارشناسان دو طرف از خرمشهر به بصره داشته 
باشــیم و هزینه ها محاســبه شــود و به عددی با بخش خصوصی 
برســیم. عراقی ها نیز اعلام  کرده اند که تا جایی  که امکان داشــته 
باشــد در بخش عوارض بندر و هزینه ها معافیــت ایجاد خواهند 
 کرد. در واقع هدف این اســت که بتوانیم یک سفر ارزان برای زائران 

داشته باشیم. 
وی با بیان اینکه هنوز قیمت ها مشــخص نشده است، تاکید کرد: با 
مشخص شدن قیمت ها اطلاع رسانی دقیقی  در خصوص آن و نحوه 

تهیه بلیت انجام خواهد شد.

بنابر گفته مســئولان، وزارت جهاد با واردات دام های مولد نژاد های 
اصیل بدنبال خودکفایی است. بنابر آمار سالانه حدود ۹۰۰ هزارتن 
گوشــت در داخل تولید و کســری ۱۴۰ تا ۱۵۰ هزارتنی از طریق 
واردات تامین می شد که تولید ناشی از کشتار بی رویه دام های مولد 
در سال های قبل موجب شــد تا میزان واردات افزایش یابد.  از این 
رو مسئولان وزارت جهاد در راستای احیای دام های مولد و صنعت 
دامپروری نسبت به تولید قراردادی دام، توزیع بلندمدت نهاده های 

دامی و واردات دام مولد نژادهای اصیل اقدام کردند.
محمدحســن نژاد معاون امور تولیدات دامــی وزارت جهاد گفت: 
وضعیت تولید گوشت  ناشی از شرایط خشکسالی  در سال ۱۴۰۰ و 
روانه شدن دام های مولد به کشتارگاه ها تحت تاثیر قرار گرفته بود، 
اما در شــرایط کنونی وضعیت تولید بهبود یافته است. براین اساس  
واردات دام مولد نژادهای اصیل برای جبران عقب ماندگی های چند 
سال گذشته ناشی از کشتار دام های مولد از جمله برنامه های وزارت 

جهاد محسوب می شود.
معاون امور تولیدات دامی افزود: ســالانه ۹۰۰ هزار تن گوشت در 
کشور تولید می شود که  این امر سوپاپ اطمینانی برای تامین نیاز 
داخل است، هرچند گوشت از ۴۰ سال گذشته برای تامین نیاز بخش 
صنعت و عرضه گوشت یارانه ای میانگین ۱۰۰ هزار تن در سال انجام 

شده که امسال میزان واردات از سنوات گذشته کمتر بوده است.
حسن نژاد ادامه داد: ســال گذشــته تعدادی دام دو منظوره برای 
جایگزین کردن در بخش دام های شــیری و گوشــتی وارد شد که 
این سیاســت در صورت نیاز ادامه خواهد داشت. لذا در سال ۱۴۰۲ 
با اقدامات صورت گرفته مبنی بر تأمین گســترده نهاده دامی و در 
اختیار قرار دادن این خــوراک در دامداری ها، وضعیت جمعیت دام 

مولد کشور را بهبود داد.
معاون وزیر جهاد گفــت: در حال حاضر به رغــم وضعیت مطلوب 
تولید گوشت قرمز،قیمت تمام شده این محصول پروتئینی بالاست 
که همین امر موجب شــده  تا مصرف کننده نتواند این محصول را 
خریداری کند.  لذا بدلیل بالا بودن قیمت تمام شده گوشت قرمز  باید 
یارانه هایی در اختیار مردم قرار گیرند، کمااینکه در شــرایط کنونی 
بخشی از این یارانه با توزیع گوشت گرم و منجمد دولتی به منظور 

تأمین گوشت و تعدیل قیمت در حال انجام است. گرچه مسئولان 
وزارت جهاد با واردات گوشــت گرم و منجمد بدنبال تنظیم بازار و 
واردات دام بدنبال خودکفایی در داخل هستند، اما مقدسی رئیس 
انجمن صنفی گاوداران اذعان می کند که بنابر آمار ســالانه ۹۰۰ 
هزارتن تا یک میلیون تن گوشت قرمز مورد نیاز است که براین اساس 
امکان تامین 6۰۰ هزارتن گوشــت قرمز از دام سنگین و مابقی دام 
سبک وجود دارد  و تنها واردات بی رویه گوشت قرمز منجر به نابودی 

صنعت دامپروری می شود.
منصــور پوریان رئیس شــورای تامین کننــدگان دام گفت: بحث 
تولید و ناترازی در برخی اســتان ها خصوصا در گوساله موجب شد 
تا مســئولان طی برنامه ای دام پایه پروار با قیمت مناسب وارد و در 
اختیارمتقاضیان و دامداران خرد، متوسط و بزرگ قرار دهند تا براین 
اساس طی ماه های آتی شاهد رشد پروار گوساله باشیم که بخشی 
از این موضوع انجام شده اســت.  به گفته او، دام های پایه پروار که 
در اسفند وارد شد، اکنون با اوزان ۵۵۰ تا 6۰۰ کیلوگرم با نرخ ۱۷۵ 
هزارتومان در حال عرضه است و  بخشی با اوزان ۲۰۰ کیلو وارد شده 
که در دامداری ها باید پــرورش پیداکند تا طی ماه های آتی عرضه 

شود.
پوریان ادامه داد: بعد از آســیب دیدگی صنعت دام ناشی از کشتار 
دام های مولد، واردات دام پایه پروار جهت مقاوم سازی صنعت پروار 
گوساله وارد شده است و همواره در اســتان هایی که ناترازی تولید 
وجود دارد، در اختیار دامداران قرار می گیــرد تا آنها به تولید ادامه 
دهند. حال انتظار می رود این طرح  در دولت جدید هم در راستای 

توسعه صنعت دامپروری استمرار یابد.
رئیس شــورای تامین کنندگان دام با بیان اینکه گوشــت گوساله 
بیشترین سبد را در سبد گوشــت قرمز خانوار دارد، افزود: سیاست  
دولت سیزدهم برآن بود تا با واردات مقادیر زیادی گوساله پایه پروار 
و توزیع گســترده  در دامداری ها، این صنعت مجدد احیا شود تا از 
این طریق تولید گوشت قرمز افزایش یابد به طوریکه مازاد تولید به 
بازارهای هدف صادر شود. گفتنی است بخشی از دامداری ها مملو و 

بخش دیگر خالی است که برای احیا نیاز به حمایت دارد.
بنابر آمارهای اعلامی مســئولان وزارت جهاد، طی ســنوات اخیر 

سالانه ۱۰۰ تا ۱۲۰ هزار تن گوشت قرمز از طریق واردات تامین می 
شود، اما اعتقاد ما برآن است که در داخل کشور ژن هایی وجود دارد 
که از طریق پرورش و بکارگیری حداکثر ظرفیت، امکان خودکفایی 
در دام سبک و ســنگین وجود دارد. افشین صدردادرس مدیرعامل 
اتحادیه دام سبک با بیان اینکه با تکیه بر واردات خوداتکایی گوشت 
هم محقق نمی شود، گفت: دستیابی به امنیت غذایی پایدار نیازمند 
حمایت همه جانبه از تولید است و همواره با تکیه بر واردات، امنیت 
غذایی محقق نمی شود. او با بیان اینکه واردات  گوشت و دام پایه پروار 
ضربه مهلکی به تولید داخل می زند، افزود: با اتخاذ برخی سیاست ها 
باید تکیه بر تولید داخل باشد چراکه با واردات به خوداتکایی هم نمی 
رسیم، کمااینکه ایا  طی ۱.۵ سال گذشته این حجم واردات نتوانست 
آثار سال گذشــته را جبران کند و تنها ضربه مهلکی به تولید داخل 

وارد کرده است.
صدردادرس با اشاره به راهکارهای احیای صنعت دامپروری افزود: 
راهکار این است که با اتخاذ برخی سیاست ها  میزان مصرف گوشت 
در داخل ترویج یابد به طوریکه گوســاله نر انباشت و گاوهای ماده 
کشــتار شــود. اما بدلیل آنکه وزارت جهاد به وظایف قانونی خود 
مبنی بر خرید حمایتی عمل نمی کنــد، صنعت دامداری با چالش 
هایی روبروســت. مدیرعامل اتحادیه دام سبک ادامه داد: علی رغم 
افزایش هزینه های تولید و بالا بودن قیمت تمام شــده شیر، دولت 
اجازه افزایش قیمت را نمی دهد و از طرفی با وجود نبود خریداربرای 
گوساله نر در بازار، وزارت جهاد به وظیفه قانونی  خود مبنی بر خرید 
حمایتی عمل نمی کند. براین اساس واردات گوساله و عدم پشتیبانی 
و حمایت لازم منجر به کشتار دام های وارداتی خواهد شد که بدین 

ترتیب مسئولان باید ریشه مشکل را پیدا و مرتفع کنند.
او با اشاره به راهکار خودکفایی گوشت قرمز گفت: تا زمانیکه سیاست 
های فعلی اســتمرار یابد، خودکفایی محقق نخواهد شــد چراکه 
خودکفایی تنها با تولید داخل بدست می آید. لذا در راستای حمایت 
از تولید داخل باید گوشــت قرمز تولید داخل جــزء اقلام کالابرگ 
الکترونیک قرار بگیرد تا قدرت خرید مردم افزایش یابد، درغیراین 
صورت با واردات دام زنده پایه پروار، گوشت و دام مولد امکان رسیدن 

به خودکفایی ۱۰۰ درصدی در داخل وجود ندارد.

سخنگوی کمیسیون توسعه 
تجارت خانــه صمت گفت: 
صادرات غیرنفتی کشور در 
چهار ماهه نخســت امسال 
نســبت به مدت مشابه سال 
قبل یک میلیارد و ۳۵۰ میلیون دلار افزایش یافته است. 
سید روح اله لطیفی، سخنگوی کمیسیون روابط بین 
الملل و توسعه تجارت خانه صنعت، معدن و تجارت ایران 
گفت: در چهار ماهه نخست امسال حدود ۱۷.۵ میلیارد 
دلار کالای غیرنفتی از کشور صادر شده که با رشد ۸.۳ 
درصدی نسبت به مدت مشابه همراه بوده و بیش از یک 
میلیارد و ۳۵۰ میلیون دلار نسبت با چهار ماهه نخست 

سال قبل صادرات افزایش یافته است.
وی افزود: صادرات غیر نفتی کشور در فروردین ماه به سه 
میلیارد و ۱۷۳ میلیون دلار رسید که با وجود کاهش ۱۷ 
درصدی صادرات دراین ماه   نسبت به فروردین ۱۴۰۲، 
در دومین  ماه سال، علاوه بر جبران، صادرات با رشد ۲۴ 

درصدی نسبت به اردیبهشت سال قبل همراه بوده و در 
این ماه )اردیبهشــت(، با صادرات چهار میلیارد و ۸۴۹ 
میلیون دلاری کالای غیر نفتی،   ۹۳۴ میلیون دلار بیشتر 

از اردیبهشت سال قبل، کالا صادر شده است.
لطیفی در ادامه گفت: بالاترین میزان صادرات کالا های 
غیرنفتی در این مدت مربوط به خرداد مــاه بود  با پنج 
میلیارد و و ۴۹6 میلیون دلار که نسبت به خرداد سال قبل 
با رشد ۱۴ درصدی همراه بوده و 66۳ میلیون دلار کالا 

نسبت به سومین ماه سال قبل  بیشتر صادر شده است.
سخنگوی کمیسیون توســعه تجارت خانه صمت در 
خصوص صادرات در تیرماه گفت: بر اســاس آمار های 
تجاری منتشر شده توسط گمرک، در ماه چهارم امسال 
چهار میلیارد دلار کالای غیرنفتی صادر شده که بیش از 
۴۰۰ میلیون دلار از تیر ماه سال قبل بیشتر بوده و رشد 

۱۱.۵ درصدی نسبت به تیر ماه ۱۴۰۲ داشته است.
لطیفی تصریح کرد: در دولــت چهاردهم ضمن ادامه و 
سرعت بخشی به مسیر رو به رشــد صادرات در دولت 
سیزدهم، با کاهش مداخلات غیر کارشناسی، هماهنگ 
سازی نهاد های مرتبط با تجارت خارجی چه سیاستگذار 

و یا مجری، ایفای نقش موثری تســهیلگری دولت در 
بازاریابی و بازار رسانی، ایجاد بستر مناسب برای حمل و 
نقل مستمر و ارزان، فعال تر شدن دیپلماسی اقتصادی، 
همکاری و مشارکت  بیشتر دولت و  بخش خصوصی، 
تســهیل در تبادلات مالی، رفع موانع ارزی در داخل و 
خارج از کشور، سوق دادن کشــور به تولید کالا های با 
ارزش افزوده بیشتر، با کیفیت و با قیمت رقابتی به جای 
کالا های خام و نیمه خام، رفع موانــع تولید صادراتی، 
فعال سازی ساز و کار  تجارت آزاد با کشور های بیشتر یا 
امضای موافقت نامه تجارت ترجیحی، بهره گیری بیشتر 
اقتصادی  از ظرفیت های سازمان ها و اتحادیه های بین 
المللی و منطقه ای که در آن عضویت داریم و یا ســایر 
سازمان ها، شاهد رشد چند برابری صادرات غیرنفتی در 

کشور در ماه ها و سال های پیش رو باشیم.
در همین رابطه رییس کل گمرک ایران گفت: تجارت 
خارجی کشور در ۴ ماه نخست امسال بدون نفت به ۳6 
میلیارد دلار رسیده که ســهم صادرات غیرنفتی ۱۷.۵ 
میلیارد دلار است. محمد رضوانی فر رئیس کل گمرک 
ایران در نشست تخصصی با اعضای اتاق بازرگانی، صنایع، 

معادن و کشاورزی تهران با اعلام اینکه تجارت خارجی 
کشور در ۴ ماه نخست امسال بدون نفت به ۳6 میلیارد 
دلار رسیده است، گفت: از مجموع تجارت خارجی کشور 
در ســال جاری ۱۷.۵ میلیارد دلار صادرات غیرنفتی و 

۱۸.۵ میلیارد دلار واردات انجام شده است.
معاون وزیر اقتصاد ادامه داد: میزان صادرات غیرنفتی 
در این مدت ۸ درصد افزایش و واردات در همین مدت 
6 درصد کاهش نشان می دهد. وی افزود: برای تعیین 
ماهیت کالا با هدف اعمال مقررات از جمله تعیین تعرفه 
و موارد دیگر ۱۴۰ آزمایشگاه همکار گمرک به سامانه 

جامع گمرکی )EPL( اضافه شده است.
معاون وزیر اقتصاد در ادامه با اشاره به اینکه برای تعیین 
تعرفه و ارزش گذاری و برای اعمــال مقررات، گمرک 
نیازمند تعیین ماهیت کالا اســت، افزود: گمرک طی 
فراخوانی از آزمایشگاه های واجد شرایط دعوت کرد تا به 

عنوان آزمایشگاه همکار گمرک فعالیت کنند.
به گفتــه وی، از زمــان فراخــوان ۱۴۰ آزمایشــگاه 
اعلام آمادگــی کرده اند و در ســامانه گمرک به عنوان 
آزمایشگاه های همکار معرفی شــده اند. به طوری که 
در استان تهران پیش از این دو تا ۳ آزمایشگاه فعالیت 
می کردند اما با اجرای سیاســت های جدید در گمرک 
الان ۲۳ آزمایشــگاه به تعیین ماهیت کالا می پردازند. 
رضوانی فــر ابراز امیــدواری کــرد: با افزایــش تعداد 
آزمایشــگاه های همکار، زمان تعیین ماهیت کالاها با 

سرعت و تسهیل بیشتر انجام می شود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

صادرات کالاهای غیرنفتی افزایش یافت

رفع موانع تولید صادراتی

انتقال بخشی از زوار اربعین از طریق دریا

جبران عقب ماندگی سنوات گذشته با واردات دام های مولد

سرانه مصرف لبنیات به ۵۰ کیلو رسید

با افزایش غیرقانونی قیمت خودرو برخورد می کنیم

استمرار افزایش تولید و کاهش قیمت مرغ در بازار

اختلاف قیمت کود یارانه ای و سهم بازار
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فناوری و 
اطلاعات

۹۶ درصد روستاها از اینترنت برخوردار هستند
قائم مقام وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: ۹۶ درصد روستاهای کشور از جمله 
بســیاری از روســتاهای صعب العبور و کم جمعیت از اینترنت برخوردار هستند. امیر 
محمدزاده لاجوردی در آیین افتتاح طرح های ارتباطی در سلماس با بیان اینکه دولت 
برای دسترسی آسان مردم به اینترنت تلاش بسیاری داشته است، افزود: اینترنت پرسرعت 
از ملزومات دسترسی آسان به اطلاعات بوده و وزارت ارتباطات با افتخار در زمینه توسعه 

اینترنت گام برداشته و این از خدمات ارزنده دولت شهید رییسی است.
وی اضافه کرد: دولت تا آخرین دقیقه در خدمت مردم است و امروز شاهد به ثمر نشستن 
تلاش های دولت شهید رییسی و پیشرفت و توسعه کشور در بخش های مختلف به ویژه 

حوزه ارتباطی هستیم.
وی ادامه داد: توسعه شبکه ملی اطلاعات از سیاست های اصلی ارتباطی است که در این 
زمینه چندین پروژه بزرگ داریم که یکی از آنها شــبکه فیبر نوری و اینترنت روستایی 
است که امروز در شهرستان سلماس شــاهد بهره برداری این طرح هستیم. قائم مقام 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان چشم اندازهای این وزارتخانه اظهار کرد: بهره 
 گیری از توان شــرکت های خصوصی و رفع انحصار در زمینه ارتباطات از افتخارات این

 نهاد است.
لاجوردی گفت: با گسترش شرکت های ارائه دهنده اینترنت و رقابتی شدن فضا علاوه بر 
افزایش کیفیت شاهد کاهش قیمت نیز خواهیم بود و تا پایان امسال تمامی روستاهای 

بالای ۲۰ خانوار به اینترنت پرسرعت متصل خواهند بود.
نماینده مردم سلماس در مجلس شورای اســلامی هم در این آیین گفت: در سه سال 
خدمت دولت شهید رییسی مردم شاهد جهاد خدمت بودند و امید است دولت جدید نیز 
رویه خدمت به مردم را با جدیت هرچه تمام ادامه دهد و در این مسیر موفق و سرآمد باشد.
یعقوب رضازاده افزود: امروز طرح فیبر نوری با یک هزار میلیارد ریال هزینه در سلماس 
به بهره برداری می رســد که نشانگر اهتمام جدی دولت شــهید رییسی به امر توسعه 
ارتباطات است. وی اضافه کرد: ســلماس در پروژه های متعدد گازرسانی، آب رسانی، 
اینترنت و توسعه روستایی دارای رتبه های برتر در استان است. قائم مقام وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات با هدف بهره برداری طرح فیبر نوری و کســب و کارها و افتتاح سایر 
 طرح های ارتباطی روز شنبه به سلماس از شــهرهای واقع در شمال آذربایجان غربی 

سفر کرده است.

امکان استفاده از فیبرنوری برای هشت میلیون خانوار 
قائم مقام وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: هدف گذاری انجام شده تا پایان سال 
آینده بر بهره مندی ۲۰ میلیون خانوار شهری از شبکه فیبر نوری است که تاکنون هشت 
میلیون تحت پوشش قرار گرفته اند. امیر محمدزاده لاجوردی در آیین آغاز بهره برداری 
از طرح فیبر نوری در ارومیه افزود: در کشور، برای استفاده از ظرفیت مردمی شرکتهای 
مختلفی را پای کار آوردیم تا مردم هم در این زمینه مشارکت کنند و به جای یک شرکت، 

۱۰ شرکت معرفی شد تا با استفاده از مشوق های دولتی، کار کنند و ایجاد رقابت شود.
وی بیان کرد: این فیبر فقط شامل اینترنت نیست و یک خط تلفن رایگان هم توسط اپراتور 
در اختیار کاربران قرار داده می شود و توسعه فیبر به رفع مشکل تلفن ثابت هم کمک می 
کند. وی با اشاره به اینکه گام دوم در ارومیه بعد از ایجاد شبکه فیبرنوری برای افزایش نرخ 
اتصال آغاز خواهد شد، ادامه داد: ایران اسلامی از بین ۱۸۰ کشور در جهان در ارتباطات 
ثابت رتبه ۱۵۰ دارد که باید این رقم ارتقا یابد و لازم است شهروندان برای استفاده از شبکه 

فیبرنوری ترغیب شوند.
قائم مقام وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات اضافه کرد: طبق برنامه هفتم تا سال ۱۴۰۷ 
باید تمام خانواده های روســتایی بــالای ۲۰ خانوار به اینترنت متصل شــوند و برنامه 
ریزی برای این مسأله انجام شده اســت. لاجوردی اظهار کرد: تیم اجرایی این طرح به 
غیر از تیم راهبری و مشــاور همه بومی اســتان بودند، چرا که همه افراد بومی موانع و 
 مسایل را می دانند و شناخت خوبی نســبت به منطقه دارند و باعث تسریع در اجرای 

طرح می شوند.
قائم مقام وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با قدردانی از مسوولان استان آذربایجان غربی 
برای سرعت بخشیدن به اجرای این طرح گفت: با وجود تاخیر در آغاز طرح، سرعت بالایی 
در تحقق و اجرای طرح در این استان وجود داشت. معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار 
آذربایجان غربی نیز در این جلسه گفت: بیش از ۴۳۰ روســتای استان از ابتدای دولت 

سیزدهم تاکنون به شبکه اینترنت متصل شده اند.
یاسر رهبردین افزود: ۳۴ درصد شهروندان آذربایجان غربی در روستاها ساکن هستند و 
لازم است تا خدمات به این مناطق افزایش یابد. وی ادامه داد: از چندین اپراتور و ظرفیت 

شرکت مخابرات برای تسریع در تحقق طرح فیبر نوری استان استفاده می شود.
در این آیین شبکه فیبر نوری منازل و کسب و کارهای ارومیه به طول ۲۱۴ کیلومتر به 
بهره برداری رسید. این طرح با چهار هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال سرمایه گذاری توسط بخش 

خصوصی و با استفاده از مشوق های دولتی محقق شده است.

دانش بنیان های نوپا چقدر تسهیلات از صندوق نوآوری 
دریافت می کنند؟

صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاست جمهوری تســهیلات قرض الحسنه بسته ۱۰۰۰ 
فناور را تا سقف ۳ میلیارد تومان با دوره بازپرداخت حداکثر ۴۸ ماهه برای مجموعه های 
دانش بنیان نوپا در نظر گرفته است، تسهیلاتی که یکی از شرایط پرداخت آن نداشتن 

چک بدون محل است.
به گزارش ایرنا، ابتدای خردادماه امسال محمدصادق خیاطیان رئیس صندوق نوآوری و 
شکوفایی با هدف تحقق شعار سال ۱۴۰۳ با عنوان جهش تولید با مشارکت مردم دو بسته 
حمایتی ضامن و ۱۰۰۰ فناور را رونمایی کرد. بسته های رونمایی شده برای حمایت از 
مجموعه های فناور و دانش بنیان، در واقع بخشی از ۸ بسته حمایتی صندوق نوآوری و 
شکوفایی هستند که برای شرکت های دانش بنیان با فروش بالای ۵ میلیارد تومان تا سقف 

۵۰۰ میلیارد تومان تعریف و تدوین شده است.
هشت بسته حمایتی مذکور تحت عنوان جهش، توانا، رویش، ۱۰۰۰ فناور، کارآفرین، 
شکوفا، حامی و ضامن آماده شده اند و بسته حمایتی ۱۰۰۰ فناور در واقع برای حمایت از 
شرکت هایی که فروش کمتری دارند طراحی شده است. این بسته در واقع برای شرکت 
هایی که کمتر از ۵ میلیارد تومان فروش دارند و از سوی شبکه مالی کشور حمایت نمی 

شوند در نظر گرفته شده است.
اما مدیر ارتباط با مشــتریان صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاست جمهوری نیز صبح 
امروز شنبه در نشست مجازی معرفی بسته  حمایتی »۱۰۰۰ فناور«، ویژه شرکت های 
دانش بنیان نوپای ۱۳ استان که با حضور جمعی از نمایندگان شرکت های دانش بنیان 
نوپای استان های البرز، ایلام، چهارمحال و بختیاری، قزوین، قم، کردستان، کرمانشاه، 
کهگیلویه و بویراحمد، گلستان، گیلان، مازندران، مرکزی و همدان برگزار شد، علاوه بر 
معرفی انواع خدمات صندوق نوآوری و شکوفایی در چهار حوزه تسهیلات، سرمایه گذاری، 
ضمانت نامه و توانمندسازی، جزییات بسته حمایتی »۱۰۰۰ فناور« ویژه شرکت های 

دانش بنیان نوپا را تشریح کرد.
محســن نوتاش تصریح کرد:شرکت های دانش بنیان نوپای سراســر کشور که شرایط 
تعیین شــده از جمله فروش کل کمتــر از ۵ میلیــارد تومان در ســال ۱۴۰۲، برنامه  
عملیاتی مشــخص برای افزایش فروش محصــولات/ خدمات دانش بنیــان، افزایش 
تعداد نیروی انســانی بیمه شده  به بیش از ۱۰ نفر تا پایان ســال ۱۴۰۳ و نداشتن چک 
 برگشتی را داشــته باشــند، می توانند از تسهیلات قرض الحسنه بســته ۱۰۰۰ فناور

 استفاده کنند.
وی افزود: این تسهیلات تا ســقف ۳ میلیارد تومان با دوره بازپرداخت حداکثر ۴۸ ماهه 
است که برای تأمین هزینه های جاری مورد نیاز تولید )سرمایه در گردش( برای توسعه 

کسب وکار شرکت های نوپا سراسر کشور تعریف شده است.

اخبار

در پایان برنامه هفتم شــبکه 
ملــی اطلاعــات بایــد ۹۹ 
درصد محقق شــده باشــد و 
تعداد خانوار تحت پوشــش 
فیبرنوری به ۲۰ میلیون نفر 
برسد. به گزارش مرکز ملی فضای مجازی، شبکه ملی 
اطلاعات کلیدواژه ای بود که در مناظره سوم نامزدهای 
انتخابات ریاست جمهوری دوره چهاردهم، هنگام اعلام 
برنامه هایشــان درباره فضای مجازی شنیده شد. آنچه 
در میان صحبت های نامزدها مطرح بود، پیشرفت این 
پروژه در زمان دولت سیزدهم و همچنین اتفاق نظر آنها 
در پیشبرد آن بود و تقریباً همه نامزدها نسبت به تکمیل 
این پروژه متفق القول بودند. دکتر مســعود پزشکیان 
رئیس جمهور منتخب در صحبت هایش اعلام کرد شبکه 
ملی اطلاعات باید تکمیل شود و تاکنون پیشرفت شبکه 
ملی خوب بوده است. دکتر جلیلی نیز میزان پیشرفت 
شبکه ملی اطلاعات در طول ســال های گذشته را ۲۰ 
درصد ذکر کرد که در دولت شهید رئیسی به ۶۰ درصد 

رسیده است.
دکتر محمدباقر قالیباف در مناظره سوم نامزدها شبکه 
ملی اطلاعات را اســاس کار در فضای مجازی دانست و 
از پیشرفت آن در دولت ســیزدهم سخن گفت. حجت 
الاسلام پورمحمدی هم پیشرفت شبکه ملی اطلاعات 
را جزو موضوعات مهمی دانست که باید آن را با راهبرد 

روشن پیگیری کرد و این همه ظرفیت را پراکنده نکرد.

شبکه ملی اطلاعات چیست و چرا به بخش 
مهمی از اظهارات کاندیداها تبدیل شد؟

شــبکه ملی اطلاعــات یکــی از کلان پروژه های ملی 
اســت که اولین بار در اواخر ســال ۱۳۸۴ مطرح شد 
و مهمتریــن ویژگی این شــبکه مزیت بخشــی فنی و 
کیفی است که باعث دسترسی بهتر، سریع تر و پایدارتر 
کاربران به خدمات و محتوای فضای مجازی مخصوصاً 
خدمات محتــوای داخلی مانند ســلامت الکترونیک، 
آموزش الکترونیــک، خدمــات الکترونیکی عمومی، 
ویدئوکنفرانس، بازی برخط، مشــاهده فیلم باکیفیت 

و… در کشور می شود.
همچنین دو ویژگی اصلی دیگر شــبکه ملی اطلاعات 

تأمین خدمات ابر و میزبانی و سالم سازی برای توسعه و 
فراگیری خدمات کاربردی هستند.

این طرح ملی قرار اســت در راســتای ارائــه خدمات 
زیرساختی پیشرفته و مطابق نیازهای کشور، بهره مندی 
از مزایای اقتصادی صنعت و زیســت بــوم ملی فضای 
مجازی، صیانت و رشــد فرهنگ اســلامی – ایرانی در 
فضای مجازی و حفاظت از اطلاعات و ارتباطات کاربران 

و افزایش حفاظت از حریم خصوصی باشد.
شبکه ملی متشکل از زیرســاخت های ارتباطی، مراکز 
داده ی توسعه یافته داخلی دولتی و غیردولتی و همچنین 
زیرساخت های نرم افزاری اســت که در سراسر کشور 
گسترده شــده اســت. این شــبکه ظرفیت لازم برای 
"نگهــداری و تبادل امن اطلاعات داخلی درکشــور به 
منظور توسعه ی خدمات الکترونیکی" و "دسترسی به 
اینترنت" از طریق بستر ارتباطی باند پهن سراسری برای 
کاربران خانگی، کسب وکارها و دســتگاه های اجرایی 
را فراهم می کند. این شــبکه تجمیع کننده شبکه های 
اختصاصی، محلی و ملی در کشور است که از دو بخش 
اختصاصی و عمومی تشکیل می شود. بخش اختصاصی 
برای ارتباط و تبادل اطلاعات و خدمات دســتگاه های 
اجرایی با یکدیگر و بخش عمومی بــرای ارائه خدمات 
به کاربران عمومی است و این دو بخش در نقاطی نظیر 

مراکز داده با یکدیگر اتصال دارند.

تاریخچه شبکه ملی اطلاعات در کشور
با توجه به الزامات سند چشم انداز بیست ساله در سال 
۱۳۸۹ موضوع شبکه ملی اطلاعات به صورت جدی تر 
مطرح شد به طوری که کلیات موضوع در ماده ۴۶ برنامه 
پنجم توسعه مطرح شد. ۱۷ اسفندماه سال ۱۳۹۰ رهبر 
معظم انقلاب در حکمی ضمن دســتور برای تشکیل 
شــورای عالی فضای مجازی به ریاست رئیس جمهور، 

اعضای حقوقی و حقیقی این شورا را تعیین کردند.
رهبر انقلاب فلسفه تشکیل شورای عالی فضای مجازی 
را ضرورت برنامه ریزی و هماهنگی مســتمر به منظور 
صیانت از آسیب های ناشی از آن برشمردند تا »نقطه ی 
کانونی متمرکزی برای سیاستگذاری، تصمیم گیری و 

هماهنگی در فضای مجازی کشور بوجود آید.«
سه سال و نیم بعد در ۱۴ شــهریورماه سال ۹۴، رهبر 
انقلاب احکام اعضای جدید شــورا را صادر و دستورات 
جدیدی برای عملکرد بهتر شورا ذکر کردند. در بندهای 
فرامین رهبر معظم انقلاب برای دوره جدید شــورا به 

شبکه ملی اطلاعات اشاره شده و آمده بود: »تسریع در 
راه اندازی شبکه ملی اطلاعات پس از تصویب طرح آن در 
شورای عالی و نظارت مستمر و مؤثر مرکز ملی بر مراحل 

راه اندازی و بهره برداری از آن.«
طرح کلان و معماری شبکه ملی اطلاعات نیز در جلسه 
شصت و ششم شورای عالی فضای مجازی در تاریخ ۲۵ 

شهریورماه ۹۹ به تصویب رسید.

چشم انداز شــبکه ملی اطلاعات در برنامه 
هفتم توسعه

فصل سیزدهم برنامه هفتم توسعه پیرامون توسعه شبکه 
ملی اطلاعات و اقتصاد دیجیتال است. براساس جدول 
شــماره ۱۴، در پایان برنامه هفتم شبکه ملی اطلاعات 
باید ۹۹ درصد محقق شده باشــد و تعداد خانوار تحت 

پوشش فیبرنوری به ۲۰ میلیون نفر برسد.
ایجاد بستر ارتباطی امن و پیشرفته برای توسعه فناوری 
اطلاعات و ارتباطات در کشور، خدمات لازم جهت اطلاع 
رسانی و خدمت رســانی بهینه الکترونیکی به مردم و 
صرفه جویی و کاهش هزینه هــای ارتباط با اینترنت از 

دیگر نتایج شبکه ملی اطلاعات است.

میزان پیشــرفت در دولت سیزدهم / نحوه 
ارزیابی به چه صورت است؟

۲۷ اسفندماه ســال گذشته دکتر ســید محمدامین 
آقامیری دبیر شــورای عالی و رئیس مرکز ملی فضای 
مجازی آخرین وضعیت پیشرفت شبکه ملی اطلاعات 

را اعلام کرد و گفت: پیشرفت شبکه ملی اطلاعات طبق 
ارزیابی های مرکز ملی با شاخص های جدید، به ۵۹.۱۸ 
رســیده اســت. به گفته دکتر آقامیری، شاخص های 
ســنجش میزان پیشرفت شــبکه ملی اطلاعات دچار 
نقایص جدی بود که مرکز ملی فضای مجازی با مشارکت 
دستگاه های متولی و کارشناسان خبره، این شاخص ها 
را به روز کرده اما مبتنی بر همان شــاخص های سابق، 

پیشرفت شبکه ملی اطلاعات ۶۶.۳۷ است.
برای شبکه ملی اطلاعات ۳۰ هدف عملیاتی تعریف شده 
که برای تحقق هر هدف تعدادی شاخص تعیین و جمعاً 
۱۲۲ شاخص مورد ارزیابی قرار گرفته است؛ با بررسی 
میزان پیشرفت اهداف و شاخص های آن، پیشرفت کلی 

شبکه ملی اطلاعات نیز برآورد می شود.
این اهــداف عمدتاً در حوزه افزایش ســرعت اینترنت، 
مزیت بخشی کیفی در دسترسی به خدمات و محتوای 
داخلی، دسترسی پر سرعت برای کسب وکارها و مراکز 
آموزشی و تسهیل دسترسی به فناوری های نوین است.

به گفته رئیس مرکز ملی فضای مجازی، اهداف عملیاتی 
شبکه ملی اطلاعات همواره در حال بازنگری است و با 
توجه به توسعه فناوری های صورت گرفته، سطح کیفیت 
مورد نظر در شــبکه ملی ارتقا داده می شود. با توجه به 
اینکه روی کارآمدن دولت چهاردهم همزمان با برنامه 
هفتم توسعه اســت و یکی از وعده های رئیس جمهور 
منتخب نیز تحقق برنامه هفتم بود، امید می رود که در 
این دوره شاهد پیشرفت چشمگیر تحقق اهداف شبکه 

ملی اطلاعات باشیم.

میزان پیشرفت شبکه در دولت سیزدهم تشریح شد

تحقق ۹۹ درصدی شبکه ملی اطلاعات تا پایان برنامه هفتم
News kasbokar@gmail.com

 Web of( براســاس داده های پایگاه وب آو ساینس
Science(،ایران در فناوری های »تقطیر ناگهانی چند 
مرحله  ای« و فناوری »نور پخشیده« رتبه هشتم جهانی 

و رتبه اول در بین کشورهای جهان اسلام را دارد.
به گزارش مهر به نقل از مؤسسه استنادی و پایش علم و 
فناوری جهان اسلام )ISC(، دکتر سید احمد فاضل زاده 
رئیس مؤسســه ISC گفت: کمبود منابع آب یکی از 
چالش های مهم قرن حاضر به شمار می رود. در مناطقی 
نظیر خاورمیانه در کنار اختلافات تاریخی، مسئله آب از 
مهم ترین زمینه های بروز منازعات و مناقشات محسوب 
می شود. این برخوردها و منازعات مؤید این نکته است 
که در شرایط کنونی، منابع آب شیرین در سطوح ملی، 
منطقه ای و بین المللی بــه یک کالای اقتصادی مهم و 
ابزاری سیاسی و مؤثر تبدیل شده و ایجاد ساز وکار لازم 

جهت اعمال یک مدیریت جامع و یکپارچه منابع آب 
ضرورتی انکارناپذیر است.

در کشــورهای منطقه خاورمیانــه و از جمله ایران، با 
توجه به ویژگیهای اقلیمی، هرگونه کاهش و یا نوسان 
در نزولات جــوی، محدودیت های جدی کوتاه مدت و 
بلندمدت در منابع آب ایجاد کــرده و می تواند امنیت 
غذایی، اقتصادی، کشــاورزی و حتی ثبات سیاسی و 
امنیتی این کشورها را تهدید کند. به بیان دیگر، اعمال 
مدیریت کارآمــد و بهینه در جهت حفــظ منابع آب 
کشورها گامی بلند در راســتای حفظ و ارتقای قدرت 

ملی آن ها تلقی می شود.
برای غلبه بر این نوع چالش ها به عزم ملی و توجه جدی 

به جنبه های کمی و کیفی آب به عنوان چالش اصلی 
امنیت انسانی و زیست بوم ها نیاز است تا در این مسیر، 
توسعه علم و فناوری همراه با بومی سازی فنون جدید 
چاره ساز باشد. فناوری های راهبردی آب باید با رویکرد 
حل چالش های اشاره شده و برای برنامه ریزی علمی، 
منطقی و سازگار با شــرایط مختلف کشور شناسایی، 

ایجاد، فراهم، توسعه و مورد حمایت قرار گیرد.
براساس سند چشــم انداز ۲۰ ساله جمهوری اسلامی 
ایران و دیگر اسناد بالادستی مرتبط از جمله نقشه جامع 
علمی کشور، انتظار است که جمهوری اسلامی ایران در 
بخش فناوری حوزه آب، بــا بهره گیری و برخورداری 
از مدیریــت دانش محــور، ظرفیت هــای نرم افزاری، 

سخت افزاری و نیز مشارکت مؤثر نقش آفرینان دولتی و 
غیردولتی در زمینه بسط و توسعه دانش و فناوری های 

نوین در صنعت آب در جایگاه برتر منطقه قرار گیرد.
تحقق اهداف کلان اسناد بالادستی جمهوری اسلامی 
ایران، به خصوص ســند چشــم انداز ۱۴۰۴ در بخش 
آب، مســتلزم بهره گیری هرچه گســترده تر، بهتر و 
کارآمدتر از فناوری های آب است. به منظور دستیابی 
به این فناوری های راهبردی در بخش آب، لازم است 
یک نقشــه راه تهیه و به صورت مســتند و مســتدل 
اولویت گذاری شــود. ســند فناوری هــای راهبردی 
آب کــه نتیجه تلاش هــای جمعی و فرادســتگاهی 
اســت، نقشــه راه کلان و اولویت های دســتیابی به 
 فناوری های راهبردی مورد نیــاز را برای مدیریت آب 

کشور ارائه می کند.

شرکت ارتباطات زیرساخت ضمن تامین پایدار پهنای 
باند بین الملل مورد نیاز کشــور و افزایش تاریخی و دو 
برابری ظرفیت شبکه مادر ارتباطی,  روزانه صدها حمله 
منع خدمت توزیع شده)DDoS(را دفع کردند تا خللی 
در دسترسی هموطنان به خدمات خصوصی و دولتی 

داخلی بوجود نیاید. 
به گزارش ایسنا، به هرگونه تلاش مخرب برای دستیابی 
به دسترسی غیرمجاز به رایانه، سیستم محاسباتی یا 
شبکه رایانه ای با هدف ایجاد آسیب، حملات سایبری 
گفته می شود و هدف آن غیرفعال کردن، مختل کردن، 
تخریب یا کنترل سیســتم های رایانــه ای یا تغییر، 
مسدود کردن، حذف، دســتکاری یا سرقت داده های 

موجود در این سیستم ها است.
مجرمان سایبری که حملات سایبری را انجام می دهند 
اغلب به عنوان بازیگران بــد، بازیگران تهدید و هکرها 

شناخته می شوند. آنها شــامل افرادی هستند که به 
تنهایی عمل می کنند و از مهارت های کامپیوتری خود 
برای طراحی و اجرای حملات مخرب استفاده می کنند. 
این گروه ها با دیگر بازیگران تهدید کار می کنند تا نقاط 
ضعف یا آسیب پذیری را در سیستم های رایانه ای پیدا 
کنند که می توانند از آنها برای سود بهره برداری کنند.

زمانی که زیرساخت های مهم یک  کشور مورد حمله 
سایبری قرار می گیرد، به این معناست که نوعی جدید 
از جنگ در حوزه ســایبری شــکل گرفته و  این میان 
مدیران و مسوولان سازمان ها باید از حداقل اطلاعات 
امنیت سایبری برخوردار باشند.  طی سال های گذشته 
تمرکز بر امنیت سایبری نه به اندازه کافی و شاید کمتر 
از مقداری که باید باشد، در این حوزه بوده است و اشکال 
هم آنجاست که امنیت در حوزه فناوری اطلاعات بیش 

تر با فرآیندها و روش ها پیاده می شود نه با تجهیزات.

طبق بررسی ها و اعلام مسئولان حجم حملات نسبت 
به زیرساخت ها افزایش چشمگیری داشته و حملاتی 
که بیشتر این حملات برای از کار انداختن یک سرویس 
اســت که از طریــق افزایش درخواســت ها برای این 
سرویس ها صورت می گیرد که به آنها حمله منع خدمت 
می گویند که گاهی از نقاط مختلف صورت می گیرد که 

حملات منع خدمت توزیع شده هستند.
در این راستا، محمد جعفرپور- رئیس شرکت ارتباطات 
زیرساخت- از بهره برداری از ســامانه بومی مقابله با 
حملات DDoS، خبر داده که علاوه بر مقابله با حجم 
بالایی از حملات با استفاده از دانش جوانان نخبه ایرانی 
و جلوگیری از خروج ارز، شفافیت در شبکه را به همراه 

داشته که بسیار با ارزش است.
موضوعی که عیسی زارع پور- وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات- با انتشــار پستی در یک شــبکه اجتماعی 

داخلی در این باره اظهار کــرد: خداقوت به همکاران 
پرتلاشــم در شرکت ارتباطات زیرســاخت که ضمن 
تامین پایــدار پهنای باند بین الملل مورد نیاز کشــور 
و »افزایــش تاریخی و ۲ برابری ظرفیت شــبکه مادر 
ارتباطی کشور«،  روزانه صدها حمله منع خدمت توزیع 
شده)DDoS(را هم دفع کردند تا خللی در دسترسی 
هموطنان به خدمات خصوصی و دولتی داخلی بوجود 

نیاید.
وی اواســط ماه گذشــته در این زمینه اعلام کرد در 
فروردین ۱۴۰۰ کمتر از ۱۰۰ مورد حمله منع خدمت 
توزیع شــده در ماه داشــتیم و این حملات با افزایش 
چشــمگیر در ۱۴۰۳ به بیش از صد هزار حمله در ماه 
افزایش یافته و در دو ماه ابتدایی امســال این حملات 
به بیش از ۲۳۵ هزار رسید که همگی شناسایی و دفع 

شده اند.

محققان ابزاری ساخته اند که می تواند برای تامین انرژی 
دســتگاه های الکترونیکی کوچک بدون نیاز به باتری 
استفاده شود. فناوری های بی سیم نظیر Wi-Fi، بلوتوث و 
۵G برای ارسال و دریافت داده ها به سیگنال های فرکانس 
رادیویی )RF( متکی هستند. به تازگی نمونه اولیه از یک 
ماژول جمع آوری انرژی کننده توسط تیمی به رهبری 
دانشمندان دانشگاه ملی سنگاپور )NUS( ساخته شده 
است که می تواند سیگنال های RF محیطی یا ضایعاتی 
را به ولتاژ جریان مســتقیم )DC( تبدیل کند. این ابزار 
می تواند برای تامین انرژی دســتگاه های الکترونیکی 

کوچک بی نیاز از باتری استفاده شود.
چنین فن آوری های جمع آوری کننده انرژی RF، ضروری 
هستند زیرا وابستگی به باتری را کاهش داده، طول عمر 

دستگاه را افزایش می دهند، تأثیرات محیطی را به حداقل 
می رسانند، و امکان پذیری شبکه های حسگر بی سیم و 
دستگاه های IoT در مناطق دورافتاده که تعویض مکرر 

باتری دشوار است را، افزایش می دهد.
با این حال، فناوری های برداشت انرژی RF به دلیل قدرت 
سیگنال RF پایین )معمولاً کمتر از ۲۰- دسی بل متر( با 
چالش هایی روبرو هســتند به طوری که در آن فناوری 
 DC به RF یکسوکننده فعلی یا کار نمی کند یا بازده تبدیل
پایینی را نشان می دهد. در حالی که بهبود راندمان آنتن و 
تطبیق امپدانس می تواند عملکرد را افزایش دهد، این امر 
همچنین باعث افزایش اندازه تراشه می شود و موانعی را 
برای یکپارچه سازی و کوچک سازی ایجاد می کند. برای 
مقابله با این چالش ها، تیمی از محققان NUS، با همکاری 

دانشمندان دانشــگاه توهوکو )TU( در ژاپن و دانشگاه 
مسینا )UNIME( در ایتالیا، فناوری یکسو کننده فشرده 
و حساسی را توسعه داده اند که از یکسو کننده اسپین در 
مقیاس نانو )SR( استفاده می کند. این یکسوکننده برای 
تبدیل سیگنال های فرکانس رادیویی بی سیم محیط با 
توان کمتر از dBm -۲۰ به ولتاژ DC قابل استفاده است.

پروفســور یانگ هیونســو از دپارتمان مهندسی برق و 
کامپیوتر در کالج طراحی و مهندسی NUS، که رهبری 
این پروژه را بر عهده داشــت، توضیح داد: »برداشــت 
سیگنال های الکترومغناطیسی RF محیط برای پیشرفت 
دســتگاه ها و حســگرهای الکترونیکی کارآمد بسیار 
مهم اســت. با این حال، ماژول هــای جمع آوری کننده 
انرژی موجود با چالش هایی مواجه هستند که در توان 

محیطی کم به دلیل محدودیت های موجود در فناوری 
یکسوکننده ها کار می کنند.«

پروفسور یانگ افزود: »به عنوان مثال، فناوری دیود شاتکی 
گیگاهرتز به دلیل محدودیت های ترمودینامیکی در توان 
کم اشباع شده است و تلاش های اخیر تنها بر روی بهبود 
کارایی آنتن و شبکه های تطبیق امپدانس متمرکز شده 
است. از سوی دیگر، یکسو کننده های اسپین در مقیاس 
نانو، فناوری فشرده برای تبدیل حساس و کارآمد RF به 
DC ارائه می دهند.« وی افزود: »ما یکســو کننده های 
اسپین را برای کار در سطوح توان RF پایین موجود در 
محیط بهینه کردیم و مجموعه ای از این یکسو کننده های 
اســپین را در یک ماژول جمع آوری انرژی برای تامین 

انرژی LED و تجاری ادغام کردیم.«

رتبه جهانی ایران در برخی فناوری های آبی

دفع روزانه صدها حمله سایبری توسط شرکت ارتباطات زیرساخت

ساخت ابزاری که سیگنال های رادیویی را به برق مستقیم تبدیل می کند
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کشاورزي

سالانه مقدار زيادي از محصولات كشاورزي 
و موادغذايــي كه با صرف هزينــه، زمان، 
امكانــات و زحمــات فراوان توليد شــده 
اســت، به صورت ضايعات از بين مي روند. 
روند افزايشــي ضايعات موادغذايي يكي از 
چالش هاي جدي براي دولتمردان اكثر كشــورها به ويژه كشورهاي 
درحال توسعه اســت زيرا با كاهش ضايعات مي توان به امنيت غذايي 
نيز دست يافت. ضايعات محصولات كشــاورزي به دليل كافي نبودن 
تجهيزات مورد نياز براي برداشت انواع محصولات زراعي و باغي و نبود 
صنايع بسته بندي، تبديلي و تكميلي در جوار مراكز توليد، موجب شده 
است كه در برخي محصولات حاصل دسترنج توليد كنندگان به هدر رفته 
و حتي در برخي موارد در محصولاتي كه بازار مصرف داخلي به شدت 
نيازمند اين محصولات است نابساماني عرضه و ضايعات، مانعي در جهت 
تامين اين نياز بوده است. به گفته برخي مسئولان، به طور ميانگين ۱۷ 
درصد محصولات كشاورزي ضايع مي شوند كه سهم محصولات باغي 
نسبت به محصولات زراعي با وجود توليد كمتر محصولات نسبت به 
محصولات زراعي بيشتر است. به گزارش ايسنا، بنابر اظهارات عباس 
كشاورز؛ معاونت امور زراعت وزارت جهاد كشاورزي ۸۰ درصد ضايعات 
اين بخش در حدود ۲۰ تا ۲۵ درصد محصولات بروز مي كند و براساس 
همين گزارش گندم بيشترين ضايعات را در بين ديگر محصولات دارد 

چنانچه سالانه ۲ميليون تن گندم به ضايعات تبديل مي شود. 

   بيشترين ضايعات در زمان برداشت
مهدي عبداللهي؛ كارشناس زراعت عمده ترين قسمت ضايعات را 
مربوط به مراحل برداشت و پس از آن يعني تا مرحله مصرف مي داند. 
به گفته اين كارشناس جابه جايي نامناسب در زمان رساندن محصول 
به بازار موجب زخمي شدن محصول و آسيب ها به آن مي شود و در 
مرحله نگهداري در انبار نيز كنترل نكردن شرايط محيطي سبب افت 
كمي و كيفي قابل ملاحظه اي  مي شود. عبداللهي معتقد است كه 
نيمي از برخي محصولات كشاورزي در كشورمان در فاصله مراحل 
كاشت تا برداشت از چرخه مصرف خارج مي شوند و اين مساله متاثر 
از كمبود تجهيزات و فرسودگي ماشين آلات كشاورزي و نقصان در 
مرحله فرآوري و بسته بندي استاندارد در اين زمينه است. وي با تاكيد 
بر اين مساله كه پايين آوردن آستانه ضايعات، كمك شاياني به افزايش 
توليد ناخالص داخلي و ارزش افزوده بالاتر خواهد كرد، معتقد است 
كه براي بهبود اين وضعيت بايد چالش هاي مديريت پس از برداشت 

محصول را مورد بررسي زيربنايي و اصولي قرار داد. 

   ضايعات محصولات باغي بيشتر است
اين كارشــناس در زمينه علل ضايعات محصولات كشاورزي نيز 
معتقد است: علت نخست بروز ضايعات در محصولات كشاورزي 
بيولوژيكي اســت، ضايعــات مي تواند به دلايــل مختلفي نظير 
ميكروبيولوژيكي، شيميايي، مكانيكي، فيزيكي و حتي رواني در 
بخش كشاورزي ظاهر شــود، اين درحالي است كه عوامل بعدي 
نظير ناكافي بودن مهارت هاي برداشت محصول و بسته بندي، نبود 
انبار و امكانات حمل ونقل، كمبود تجهيزات خشك كني محصول و 

نظام هاي فرآوري، نبود تعريف استانداردهاي قانوني و مديريت توليد 
نيز در ايجاد ضايعات نقش موثري را ايفا مي كنند.

 عبدالهي با اشــاره به نقش موثر صنايع تبديلي در كاهش ضايعات 
محصولات كشــاورزي، مي گويد: در كشــورهاي توســعه يافته و 
پيشرفته۷۰ تا۸۰ درصد توليدات فرآوري مي شود درحالي كه اين رقم 
در كشور ما به زير۴۰ درصد مي رسد لذا فرآوري مازاد توليد و استفاده 
كامل از ظرفيت صنايع تبديلي در كشــور امري ضروريست. وي در 
زمينه ســهم بخش هاي مختلف در ضايعات محصولات كشاورزي، 
معتقد است: از ۱۷ درصد متوسط كل ضايعات در بخش كشاورزي، 
كمتر از ۱۵ درصد به محصولات زراعي و بيش از ۲۰ درصد ضايعات به 

بخش باغي اختصاص داشته و متوسط ضايعات بخش باغي بيشتر از 
بخش زراعي است، اين درحالي است كه مطالعات نشان مي دهد، حجم 

توليد محصولات باغي كمتر از محصولات زراعي است. 

   توجه به صنايع تكميلي
اين كارشناس معتقد اســت كه علاوه بر زيان هاي ناشــي از تاثير منفي 
ضايعات محصولات كشــاورزي بر توليد كننــدگان و بازارداخلي مصرف 
اين محصولات، اين موضوع تاثير نامطلوبي بر صادرات غيرنفتي كشــور 
به ويژه در بخش صادرات محصولات كشــاورزي و صنايع غذايي داشته 
است. به گفته عبداللهي براي جلوگيري از اين ميزان ضايعات محصولات 

كشاورزي، با برنامه ريزي صحيح در جهت توسعه و حمايت از صنايع تبديلي 
و تكميلي بخش كشاورزي اين محصولات را كه در طول برداشت، حمل و 
نقل، انبارداري و عرضه ضايع مي شود و گاه زيان هاي جبران ناپذيري را به 
كشاورزان و اقتصاد كشور وارد مي كند مي توان به ارزش افزوده تبديل كرد 
كه بدون ترديد بر ارتقاي توليد ملي كشور تاثيرگذار است. وي معتقد است 
ضرورت دارد راهكاري درنظر گرفته شــود تا از مرحله توليد نيز با تبديل 
موادغذايي به موادي بــا قابليت نگهداري و عمر مفيد بيشــتر، ضايعات 
محصولات را كاهش داد و  اينكه بخشي از ضايعات محصولات كشاورزي 
به ويژه محصولات اساسي مربوط به نحوه مصرف بوده كه با اصلاح در شيوه 

مصرف، گامي موثر در زمينه كاهش ضايعات برداشته شود. 

زيان هاي توسعه نيافتگي صنايع تبديلي در كشور 
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بخش كشاورزي با مشــكلات عديده اي 
از قبيل بــالا بودن ضايعــات محصولات 
كشاورزي، پايين بودن كيفيت نگهداري، 
عدم راهبردها و سياست هاي بلندمدت در 
اين بخش، مشكل حمل و نقل و... روبه رو 
اســت كه روند نزولي اين بخش، نارضايتي و دلسردي كشاورزان را به 
دنبال دارد. برخي از كارشناســان حوزه كشاورزي معتقدند تحول در 
حوزه كشاورزي در كشورهاي پيشرفته با سرمايه گذاري در آموزش و 
پرورش نيروي انساني ماهر و متخصص اتفاق افتاده و در اين كشورها 
مراكز عمده توليد در بخش هاي مختلف صنعت، كشاورزي و خدمات از 
نظر سرمايه انساني در حد مطلوبي قرار داشته و آموزش به مثابه يكي از 
پايه هاي اساسي رشد و توسعه اين جوامع به شمار مي رود. نياز به آموزش 
عمومي كشاورزان و نقش پررنگ آن در افزايش سطح سواد و آگاهي اين 
قشر جامعه را مي توان يكي از نيازهاي اصلي اين بخش دانست كه اگر 
به طور صحيح انجام شود، مي تواند جلوي بسياري از زيان هايي را كه اين 

قشر متحمل مي شود، بگيرد. 

   كاهش بهره وري در كشور
در اين سال ها كه كشاورزي در سراسر كشور با مشكلاتي روبه رو است و نياز 
به استفاده از علم روز در كشاورزي كشور به خوبي احساس مي شود، ارتباط 
ميان كشاورزي و مراكز علمي بسيار ضعيف است و بايد فكري به حال اين 
مشكل كرد. اين قسمتي از صحبت هاي حميد احمدي، عضو هيات علمي 
دانشگاه تهران است كه درباره اهميت و نقش آموزش در بخش كشاورزي 
به »كسب وكار« مي گويد و معتقد است كه در تمام كشورهاي مترقي، 
آموزش و ترويج كشــاورزي از پايه هاي اصلي سيستم هاي كشاورزي و 
بهره وري اقتصادي بالاي آن است. وي با بيان اين موضوع كه تجربيات 
كشورهاي موفق نشان داده است كه اعتماد به بخش تحقيقات كشاورزي 
اثرات مثبتي در حفظ منابع آب و خاك آنها داشــته و باعث بهره وري 
بيشتر و پويايي اقتصاد كشاورزي مي شود، ادامه مي دهد: نبايد از نظر دور 
داشت كه حفظ حلقه محققان، كارشناسان و كشاورزان باعث مي شود 
كه هميشه نيازهاي بخش كشاورزي به محققان انتقال يابد و نتايج آن 
مجددا به كشاورزان برگردانده مي شود. وي در ادامه مي گويد: چندسالي 
است با توجه به مشكلات حاصل از كمبود آب، كمبود خاك مناسب و 
افزايش تكنولوژي هاي پيشرفته كشاورزي در سطح جهان نياز به ارتباط 
بيشتر ميان كشاورزي با صنعت و مراكز علمي به خوبي احساس مي شود، 
موضوعي كه متاسفانه در كشور ما به آن اهميت چنداني داده نمي شود و 

باعث كاهش بهره وري در كشاورزي كشور شده است. 

   ضعف ارتباط كشاورزان با مراكز علمي
اين استاد دانشگاه معتقد اســت در وضع كنوني كه جهان به سمت 
استفاده از تكنولوژي هاي مدرن براي افزايش بهره وري در زمين هاي 
كشاورزي مي رود، لازم است كشاورزان ما نيز با اين تكنولوژي ها آشنا 
شده و به سمت افزايش بهره وري و كيفيت محصولات بروند كه لازمه 
آن ارتباط مراكز علمي با كشاورزان اســت. وي در ادامه با اشاره به اين 
موضوع كه توسعه كشاورزي با اســتفاده از آموزش هاي علمي و فني 
كشاورزان باعث مي شود كه رفتارهاي فني آنها تغيير كند، مي گويد: 
اين تغيير رويكرد كاهش هزينه را به دنبال دارد كه كاهش هزينه هاي 

توليدي باعث به وجود آمدن رقابتي سازنده و بهتر بين توليدكنندگان 
مي شود. وي با اشاره به مزاياي افزايش دانش فني كشاورزان، معتقد است 
كه افزايش دانش فني آنها استفاده بهتر از نهاده هاي توليدي و افزايش 
توليد و در نهايت افزايش درآمد كشــاورزان را به دنبال دارد. احمدي 
توسعه اصول نوين كشاورزي و به تبع آن افزايش ميزان عملكرد توليد 
محصولات كشاورزي را از ضروري ترين اصول كشاورزي مي داند كه به 
گفته اين استاد دانشگاه براي تحول در ساير جنبه هاي زندگي روستاييان 
و بهره برداران كشاورزي مفيد و كاربردي است. اين استاد دانشگاه معتقد 
است كه بدون شك كشــوري كه نتواند مهارت ها و دانش مردمش را 
توســعه دهد و از آنها در اقتصاد ملي به نحو موثري بهره برداري كند، 

قادر به توسعه در بخش هاي ديگر نخواهد بود. وي فروش محصولات 
كشاورزي را نيز از جمله برنامه هاي مفيد براي آموزش كشاورزان در اين 
بخش  می داند و ادامه مي دهد: محتواي برنامه هاي آموزشي و ترويجي 
بايد علاوه بر توجه ويژه به افزايش توليد بهره برداران، ساير جنبه هاي 
زندگي آنان را نيز مورد توجه قرار داده و درباره مسائل زيست محيطي، 
فرهنگي، اجتماعي، اشتغال و فرآوري و فروش محصولات كشاورزي 

نيز برنامه ريزي كند. 

   اهميت به اشتغال جوانان 
اين استاد دانشگاه در ادامه ترويج و توسعه كشاورزي را مكتبي سازنده 

مي داند و تاكيد مي كند: ترويج كشــاورزي را بايد به عنوان مكتبي 
سازنده براي كمك به حل مسائل و اشاعه اصول نوين و فناوري هاي 
مُدرن در زمينه هاي كشاورزي قلمداد كرد. وي كشاورزي را مهم ترين 
بخش توليدي در ايجاد موقعيت هاي شغلي و امنيت غذايي و رُكن 
اصلي در اقتصاد كشور مي داند و معتقد اســت: بهره برداران بخش 
كشاورزي نقشــي اساسي در پيشــبرد اهداف بخش در رسيدن به 
خودكفايي دارند. وي با اشاره به نقش آموزش در اشتغال جوانان در 
بخش كشاورزي ادامه مي دهد: آموزش از طريق انتقال دانش فني به 
مزارع و ترويج شيوه هاي نوين توليد، زمينه اشتغال جوانان در بخش 

كشاورزي را فراهم مي كند. 

عضو هيات علمي دانشگاه تهران بر اين باور است كه فرهنگ مصرف، 
دانش توليد، دانــش تبديل و فرآوري محصولات كشــاورزي، دانش 
بهره گيري صحيح از ماشين آلات و امكانات كشاورزي همه و همه به 
نوعي مستقيم و غيرمستقيم با كاهش ضايعات كشاورزي در ارتباط 
هستند؛ بنابراين آموزش توليد كنندگان در اين زمينه ها مي تواند نقش 
مهمي در كاهش ضايعات كشاورزي داشته باشد. ظبه گفته احمدي، 
آموزش توليدكنندگان بخش كشاورزي بايد به عنوان راهكاري براي 
افزايش بهره وري و كاهش ضايعات در راس امور و اقدامات قرار گيرد 
تا زمينه تغييرات مطلوب افكار، عقايد و فرهنگ توليد كنندگان بيشتر 

فراهم شود. 

عدم ارتباط با مراكز علمي، مهم ترين ضعف بخش كشاورزي است

آموزش؛حلقهگمشدهبخشکشاورزي
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گردشگری

جامعه ايران از سه جامعه شهري، روستايي و عشايري 
تشكيل شده اســت. تاثير جامعه عشايري در جامعه 
ايراني به قدري پررنگ بوده است كه در طول تاريخ، 
حكومت هاي بزرگي چــون غزنويان، ســلجوقيان، 
خوارزميان، قره قويونلوها، آق قويونلوها، افشاريه، زنديه 
و قاجاريه از دل ايل هاي عشاير ايران به وجود آمده اند. برخي محققان عقيده 
دارند كه واژه بختياري از باختري های كهن گرفته شده است و برخي بختياري 
را از تركيب دو واژه بخت و يار به معني خوشبخت مي دانند. حمدا... مستوفي، 
بختياري ها را از تبار بزرگ ايران قديم مي داند. محل سكونت ايل بختياري را 
چهارمحال و بختياري، خوزستان، اصفهان و شرق لرستان مي نويسند. شير 
سنگي كه در گويش لري به آن )بردشير( مي گويند، يكی از نماد های فرهنگي 

اين قوم كهن است كه آن را روي مزار پهلوانان و جوانمران خود مي گذارند. 
 

 طبقات اجتماعي ايل بختياري: 
زن و مرد عشاير بختياري مثل زن و مرد جامعه مدرن امروزي كار مي كنند و 
هر دو در درآمد خانواده شريك هستند. اپوزيسيون بختياري يعني اپوزيسيون 
طبيعت و فرهنگ و اپوزيسيون ماده، نر ديده مي شود كه نوع فعاليت هايي كه 
براي زن در نظر گرفته شده اســت از زمره كارهاي طبيعت است مثل باغچه 
كاري يا انجام صنايع و هنرهاي دســتي و بومي كه زن را در تماس مستقيم 
با محصولات يا اشياي طبيعي قرار مي دهد. مرد ســعي مي كند كه اين نوع 

فعاليت ها را تيول خود گردانده و به خود اختصاص دهد. 

 فنون كوچ نشينان: 
برخي طايفه ها170 كيلومتر طي طريق مي كنند. براي اين طايفه ها كوچ بهاره از 
30 تا40 روز و كوچ پاييزه حدود20 روز طول مي كشد. آغاز حركت نخستين گروه 
معمولا با جشن نوروز مصادف است. بختياري ها در هنگام كوچ در گروه هاي كوچك 
شروع به صعود به ارتفاعات زاگرس مي كنند. هر شب خيمه چادري برپا مي كنند. 
آخرين افراد اين گروه كه محل را ترك كردند، نخســتين افراد گروه بعدي از راه 
مي رسند. هر روز فاصله حدود 5 تا10 كيلومتر طي مي شود. در راه هاي سخت مردها 
مجبور مي شوند خط زنجيري بسازند كه هم خودشان يك به يك بگذرند و هم بزها 
و گوسفندان. برخي گذرگاه ها بسيار سخت است مانند كوه )منار( از طناب براي بالا 
رفتن استفاده مي كنند عبور ايل از رود كارون تماشايي است. حدود ارديبهشت به 
ييلاق مي رسند و تا اوايل شهريور در آن منطقه مي مانند. )بختياري ها به قشلاق 
گرمسير مي گويند( چهار ماه پس از رسيدن به اين منطقه كوچ نشينان بايد قبل از 
بسته شدن گردنه ها از آنها بگذرند. مدت اقامت در گرمسير حدود 6 ماه است كه 

طولاني ترين دوره پراكندگي عشاير است. 

 دامداري كوچ نشينان بختياري: 
دامداري در زبان لري بيشتر به گله داري مشــهور است. هانري رنه دالماين، 
درباره دامداري در بين بختياري ها مي نويســد: تعليف دام اشــتغال اصلي 

كوچ نشينان است. گوسفند و دام هاي شاخدار منبع اصلي ثروت هستند. 

 تكنولوژي دامداري كوچ نشينان بختياري: 
دو دست با قفل: چنين وسيله اي پابندي است كه داراي نقطه اتصال ثابتي به 
زمين نيست و به حيوان امكان چريدن را به هنگام راه رفتن مي دهد ولي امكان 
دويدن را از او مي گيرد.  تاراق: زنگوله اي بزرگ كه به دليل صداي زيبا و رسا و مسلط 
به ساير صداهاي زنگوله ها، وسيله غيرقابل انكار عملكرد بز پيشاهنگ است. هميشه 
براي يك گله200 تا300 رأس4 تا5 رهبر درنظر مي گيرند كه هيچ وقت از هم جدا 
نيستند. جابه جا شدن آنها هرگز از چشم دور نمي ماند و شامل تمام گله مي شود. 

ابزار دست چوپان بختياري: چاقو كه در يــك قاب چرمي به كمر چوپان 
آويخته مي شود. قلاب ســنگ به گويش لري )كي ووم( ناميده مي شود. 
در بيشــتر مواقع اين قلاب ســنگ همان كاري را مي كند كه عصاي 

چوبي چوپانــان قديم 

براي هدايت گله ها از راه دور و راه بردن آنها مي كردند. 
علامت گذاري دام ها: هر علامتي به ساير مشخصات حيوان اضافه مي شود و 

به منزله وسيله يادآوري اين مشخصات مورد استفاده قرار مي گيرد. 

 كشاورزي كوچ نشينان بختياري: 
به گفته بارث، كوچ نشينان كشــاورزي را سخيف مي دارند، آنها خريد محصولات 
كشاورزي را بر عمل آوردن آن ترجيح مي دهند. اگر هم داراي زمين زراعي باشند. 
مايلند آن را كرايه دهند تا اينكه خودشان مبادرت به كشت كنند. كشاورزي يك 
فعاليت جنبي براي آنهاست. كوچ نشينان بختياري در شرايط مناسب و يكجانشيني 
مبادرت به كشاورزي ديمي مي كنند.  از همان آغاز سومين بارندگي حدود اواخر 

مرداد در ييلاق و اوايل آبان در گرمسير، شخم و بذرافشاني شروع مي شود. 
 تكنولوژي حمل و نقل كوچ نشينان بختياري: 

حمل و نقل توسط انســان: محدود بــه بارهاي ســبك و راه هاي كوتاه 
مي شــود؛ اين كار تقريبا و به ويژه 

درباره تكاليف شاق روزمره از قبيل حمل هيزم و نيز آب كه در مشك ها ريخته 
مي شود و حمل گهواره در طول كوچ اختصاص به زن ها دارد. تمام اين بارها 
بر پشت حمل مي شوند و توسط تســمه و طناب به شكل حمايل تنظيم و به 

پشت بسته مي شوند. 
 )توبره( چوپانان: توبره ســاده اي از بافته هاست و داراي بند حمايل است، 

تنها توبره اي است كه با عمل حمل و نقل توسط انسان منطبق شده است. 
حمل ونقل توســط حيوان: بختياري ها براي حمل ســاير بارها و به ويژه 
براي مســيرهاي طولاني، به نيروي حمل حيوانات كــه از زمان هاي پيش 
مهم ترين وســيله حمل و نقــل بوده اند، متوســل مي شــوند. چهارپايان و 
 همچنيــن گاوهــا حيواناتــي هســتند كه بــراي كار مــورد اســتفاده 

قرار مي گيرند. 
خر و قاطر بدون اينكه تفاوتــي در نر و ماده آنها قايل شــوند به زير بار برده 

مي شوند. 

»کسب و کار« از وضعیت معیشت ایلات و عشایر گزارش می دهد 

اقتصاد عشــاير ی

»کسب و کار« در گفت و گو با کارشناسان، روند تاثیر گردشگري را بررسي مي کند

زبان مسالمت آميز،  راه ورود توريست
وزيران امور خارجه ايران مذاكرات 
خود را به زودي و در هفته هاي آينده 
براي دستيابي به توافق جامع ادامه 
دهند. اين نتيجه اي است كه اعضاي 
تيم مذاكره كننده هســته اي ايران براي ادامه روند 
مذاكرات بيان داشــته اند. مذاكــره اي كه عده اي از 
كارشناسان حوزه بين الملل چنين نتيجه اي را برايش 
مســالمت آميز و قابل قبول مي دانند و عده ديگري 
همچنان بر طبل مخالف مي كوبنــد اما نتيجه هر چه 
باشد مهم اين اســت كه اين مذاكرات فقط بر شرايط 
اقتصادي ايران تاثيرگذار نيست، بلكه حوزه هاي ديگر 
را هم تحت تاثير قرار مي دهد. گردشگري اين روزها به 
قطب اقتصادي كشورها بدل شده است. حوزه اي كه با 
ورود توريست و گردشگر به كشورها به جايگاه مالي 
بالايي رسيده است تا جايي كه دو ماه پيش سخنگوي 
كميسيون برنامه و بودجه مجلس در جمع تعدادي از 
سرمايه گذاران گردشگري اظهار كرد: »ميزان فروش 
نفت در ســال 94 حتي كمتر از سال 93 خواهد بود و 

پيش بيني دولت اين است كه يك ميليون بشكه نفت 
در روز فروخته نخواهد شــد و درآمد با دلار بالاي 100 
بسته نخواهد شــد. اين اعداد و ارقام وضعيت بودجه 
سال 94 را كاملا مشخص مي كند و دولت در بودجه 94 
راهكاري جز درآمدزايي از طريق گردشگري ندارد.« 
تمام اين موارد نشان مي دهد كه گردشگري حوزه اي 
درآمدزا محسوب مي شود. در كنار اين موارد البته نبايد 
نقش مذاكرات را در توسعه گردشگري كمرنگ دانست. 
ايرج ميلاني گردشگر، كارشناس و فعال حوزه توريسم، 
درباره تاثير روند مسالمت آميز بودن مذاكرات بر جذب 
توريست به »كسب و كار« مي گويد: »من فكر نمي كنم 
كه مذاكرات اتمي مستقيما براي وارد شدن گردشگر 

به  ايران تاثيرگذار باشــد. مگر اينكه در خارجي 

موضع گيري هاي ايران بالفرض اگر مذاكرات شكست 
مي خورد و ايران واكنش هاي تندي به غرب نشــان 
مي داد، ممكن بود اين واكنش ها ديگران را از آمدن به 
ايران پشيمان كند. ولي ايران حتي در صورت شكست 
مذاكرات هــم از خود واكنش هاي تنــد و خصم آميز 
نشــان نمي داد، باز هم روند ورود گردشگر بي تاثير 
از اين مقوله ادامه پيدا مي كــرد. در واقع نوع رفتار 
دولتمردان بسيار در اين زمينه موثر است. البته بعد از 
سركار آمدن دولت جديد روند ورود گردشگر افزايش 
پيدا كرده اســت و به قدري رونق در اين حوزه زياد 
است كه با مشــكل خدمات دادن به توريسم و كمبود 
امكانات مواجه هســتيم.«اين كارشناس گردشگري 
تاكيد مي كند: »درحال حاضر براي متوليان گردشگري 
كشور، جذب گردشــگر در اولويت نيست. در شرايط 
فعلي، مديران بيشــتر به اين موضوع فكر مي كنند 
 كه چگونه به گردشــگراني كه آمده اند، شايسته تر 

پاسخ  دهند. «

   روند ورود گردشگر مثبت است 
در زمينه تاثيــر مذاكرات بر رونــد رونق اقتصاد 

گردشــگري، امير هاتفي دبير انجمن صنفي دفاتر 
خدمات مسافرتي تهران به »كسب و كار« مي گويد: 
»تغييــري را در وضعيت ورود توريســت به ايران 
نمي بينــم. البته روال صعودي كه از زمان شــروع 
مذاكرات انجام شده كماكان برقرار است. اين روند 
به خوبي درحال پيش روي است و همين موضوع آمار 
مسافران ورودي به ايران را افزايش داده و درحال 
ادامه است. براي اينكه كار با كيفيت بالا انجام شود، 
بايد ســرمايه گذاري خاص در صنعت گردشگري 
انجام شود. به عقيده من كشش توريسم ورودي به 
ايران كافي است، ما از لحاظ امكانات ظرفيت پذيرش 
توريست بيشتر را نداريم. درحال حاضر يك هتل 
مرغوب خالي در اصفهان، يزد و شيراز پيدا نمي كنيم. 
ما هتل هاي زيادي نداريم كــه بخواهد خالي بماند. 
البته قضيه تهران فرق دارد، چون در تهران تعداد 
هتل هاي با كيفيت كم نيست. بايد براي آمار دقيق 
جذب گردشگر به تمام شهرها نگاه كرد.« او تاكيد 
مي كند: »تا به حال از نظر مــا روند مذاكرات خوب 
بوده است چراكه اين روند ســازش بايد به تدريج 
انجام شود. سياستمداران ما مي دانند با چه شرايطي 

روبه رو هستيم.« 
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عالیه رضوانی- درمراسمی 
که بــا حضورامام جمعه، 
مدیران شهری و شهروندان 
و اصحاب رسانه استان البرز 
در پارک تندرستی فردیس 
برگزار شــد، بلندترین نردبان هیدرولیکی استان 
البرز به ارتفاع ۵۶ متــر و با اعتبــار بیش از ۱۰۹ 
میلیارد تومان رونمایی و در اختیار ســازمان آتش 

نشانی شهرداری فردیس قرار گرفت.
شهردار فردیس در این مراســم ضمن قدردانی از 
همراهی اعضای شــورا برای خرید این تجهیزات 
گفت: پس از انتــزاع فردیس از کرج، متاســفانه 
تجهیزات آتش نشــانی که بــه فردیس اختصاص 
یافت، متناسب برای نیازهای شهر نبود و با پیگیری 
و همت همکارانم درسازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی فردیس تجهیزات خوبی تهیه شد و امروز می 
توانم به جرات بگویم از نظر تحهیزات در سطح تراز 

اول کشور هستیم.
محمدرضا احمدی نژاد با بیــان اینکه نردبان ۵۶ 
متری آتش نشانی از تکنولوژی روز دنیا و با اعتبار 
۱۰۹ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان تهیه شــده که 
علاوه بر امکان مقابله با حریق های عمودی و امداد 
و نجات در ساختمان های بلند مرتبه، امکان مقابله 
با حریق از فاصله دور در موارد غیر قابل دسترسی 

را فراهم می کند، افزود:در شــهر تهــران با وجود 
ســاختمان های بلندمرتبه بسیار، شــاید بیش از 
۱۰۰ نردبان بلند وجود داشته باشد. اما در فردیس 
ساختمان ها تا ۱۲ طبقه اســت. در این راستا سال 
گذشته به همت سازمان آتش نشــانی و خدمات 
ایمنی فردیس یک دستگاه نردبان ۳۲ متری تهیه 
شد که تا طبقه هفتم پاسخگوی نیازهای شهر است.

وی با اشاره به اینکه امسال با خرید نردبان ۵۶ متری 
، نگرانی هــای مدیریت شــهری در بحث ایمنی و 
مقابله با حریق در ساختمان های بلندمرتبه مرتفع 
شد،ادامه داد: این نردبان صرفا برای مقابله با حریق 
عمودی نیســت بلکه برای مقابله بــا حریق هایی 
که امکان دسترسی مســتقیم ندارد، از فاصله دور 

می تواند موثر باشد.
شهردار فردیس ضمن قدردانی از پیگیری و تلاش 
عاشــوری رئیس سازمان آتش نشــانی و خدمات 
ایمنی و زیرمجموعه این ســازمان بــرای خرید و 
تامین تجهیزات مورد نیاز شهر و همراهی و حمایت 
شورای اسلامی، خاطرنشــان کرد: این تجهیزات 
برای لحظات بحرانی باید در شــهرها وجود داشته 
باشد چرا که خاطره پلاســکو هنوز از یادها نرفته 
و در صورت وقوع چنین حوادثی خســارت جبران 

ناپذیری به شهر وارد می شود.
امام جمعه فردیس نیز در ســخنانی ضمن تقدیر 
از زحمات و تلاش های مجموعه مدیریت شهری 
فردیس در راســتای خدمت رســانی مطلوب به 

شهروندان، گفت: همراهی ها موجب پیشرفت است 
و ناهمراهی ها مانع پیشــرفت می شود و همه باید 

برای پیشرفت شهر تلاش کنند.
حجت الاسلام سید ابراهیم حسینی با بیان اینکه 
اقداماتی که در راستای رفاه شــهروندان در شهر 
انجام می شود، نتیجه یک کار تیمی و تلاش رئیس 
سازمان آتش نشانی در همراهی این مجموعه است 
که شایسته تقدیر است، افزود: ما از همه افرادی که 
در جهت خدمت به مردم تلاش و همراهی می کنند، 
تشکر و حمایت می کنیم و همه افرادی را که در این 
مسیر کارشــکنی می کنند، را تقبیح می کنیم چرا 
که همراهی ها موجب پیشرفت و ناهمراهی ها مانع 

پیشرفت می شود.
امام جمعه فردیس با اشــاره به اینکه برنامه ها جز 
در سایه حمایت و همکاری بین مدیران به نتیجه 
نمی رســد و هر اقدامــی که نتیجه آن شــادی و 
خدمت به شهروندان عزیز باشد، شایسته قدردانی 
است،خاطرنشــان کرد: به فرمایــش رهبر معظم 
انقلاب، موفقیــت دکتر پزشــکیان در انتخابات، 
موفقیت همه مردم ایران اســت و ایشان به عنوان 
رئیس جمهور کشور انتخاب شــد. حالا فصل کار 
است و همه باید برای پیشرفت کشور همراهی کنیم 
وهرکس در این مسیر کارشکنی  کند دوست ایران 

نیست و اگر باشد، دوست ناآگاه است.
رییس شورای اسلامی شهر فردیس نیز در سخنانی 
با بیان اینکه نردبان هیدرولیــک یکی از نیازهای 

شهرداری در زمان وقوع حادثه است ، گفت: خرید 
تجهیزات آتش نشــانی یک ضرورت اســت و جز 

نیازهای مهم شهر محسوب می شود.
سید حمید یعقوبی افزود:اتفاقات خوبی در خرید 
تجهیزات فردیس انجام گرفته و ما در شهر فردیس 
هم سطح یک اســتان تجهیزات داریم و احساس 
آرامش و امنیت خاطر شــهروندان بــا خرید این 

تجهیزات بیشتر می شود.
 وی خاطرنشــان کــرد: امیدواریــم هیــچ وقت 
حادثه ای اتفاق نیفتد و ما هیــچ گاه از این نردبان 

اســتفاده نکنیم اما اگر در اســتان البــرز اتفاقی 
حادث شــود، مدیریت شــهری فردیس آمادگی 
ایــن را دارد که ایــن تجهیزات را بــرای کمک به 
 هم اســتانی های عزیــز در اختیار شــهرداری ها 

قرار دهد.
گفتنی است نردبان ۵۶ متری آتشنشانی فردیس 
در حال حاضر بلندترین نردبان آتشنشانی در استان 
البرز است و نظیر آن در سایر شهرهای استان وجود 
ندارد.قدردانی از زحمات آتش نشــانان فردیسی 

پایان بخش این مراسم بود.

البرز _ با حضور امام جمعه، مدیران شهری و شهروندان و اصحاب رسانه استان البرز برگزار شد؛

مراسم رونمایی از بلندترین نردبان آتش نشانی استان البرز در فردیس

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه ایلام:

پایش خانوارهای نفت سفیدسوز 
منطقه ایلام

مدیر منطقه ایلام افزود: در چهار ماه اول سال 
جاری ۴۳ درصد کاهش مصرف این فرآورده 
نســبت به مدت مشابه ســال قبل مشاهده 

می شود.
 ایلام- مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتــی منطقــه ایــلام از تشــکیل و اعزام 
کارشناســان منطقه به  ســطح شــهرها و 
روستاهای استان جهت راستی آزمایی مصرف 
کنندگان نفت سفید در خرداد و تیرماه سال 
جاری و صرفه جویی ۴۵ درصدی این فرآورده 

خبر داد.
پرویز ایدون گفــت: در راســتای نظارت بر 
نحوه توزیع فرآورده نفت سفید با استفاده از 
کارشناسان منطقه و نواحی نسبت به تشکیل 
گروه پایش با حضور در ســطح کلیه شهرها 
و روستاهای اســتان جهت راستی آزمایی و 
پایش خانوارهای نفت سفیدسوز اقدام شده 
است که نتیجه این پایش کاهش ۴۵درصدی 
مصرف نفت سفید در ســال جاری را در پی 

خواهد داشت.
ایدون ضمن اشاره به اینکه هیچ گونه مشکلی 
در تأمین و توزیع نفت ســفید در سال جاری 
وجود نــدارد، تصریح کــرد: از تعداد ۴۳۷۹ 
خانوار که در سال ۱۴۰۲ سهمیه نفت سفید 
دریافت کرده بودند، تعــداد ۱۸۸۸ خانوار در 
این پایش که دارای گاز طبیعی بودند حذف 
شده و تعداد ۲۴۹۱ خانوار فاقد گازکشی می 
باشند که لیست خانوارهای گازکشی شده در 
اختیار نواحی جهت اقــدام بعدی قرار گرفته 

است.
مدیر منطقه ایلام افزود: در چهار ماه اول سال 
جاری ۴۳ درصد کاهش مصرف این فرآورده 
نســبت به مدت مشابه ســال قبل مشاهده 

می شود.

از سوی مخابرات منطقه گلستان:
 تجلیل از سازندگان ساختمان های 

هوشمند

گلســتان- حمیده عرب : هم زمان بــا برگزاری 
همایش »نقش هوشمند ســازی در برند سازی 
ساختمان ها« از فعالان ساختمانی و انبوه سازان 
گلستان که در ساخت و سازهای خود از تکنولوژی 
های نوین و هوشمند استفاده کرده بودند، توسط 

مخابرات منطقه گلستان تجلیل شدند.
به گــزارش روابــط عمومی مخابــرات منطقه 
گلستان ، در همایش جایگاه هوشمند سازی در 
برند سازی ساختمان از سازندگان و انبوه سازان 
فعال در هوشمند سازی ساختمانها تجلیل شد 
.در این همایش که دربــاره معرفی فناوری های 
نوین هوشمند سازی ساختمان ها آموزش هایی 
ارائه شــد، از سازندگان و انبوه ســازان گلستانی 
که در این زمینه از فناوری های نوین در ساخت 
و ســازهای خود اســتفاده کرده اند تجلیل شد. 
همایش »نقش هوشمند ســازی در برندسازی 
ساختمان« با مشارکت مخابرات منطقه گلستان، 
انجمن انبوه سازان استان گلستان، سازمان نظام 
مهندسی ساختمان گلســتان، شرکت نگزیو در 
استان گلستان و عصر روز سه شنبه دوم مرداد در 

گرگان برگزار شد.

بازدیــد علی طالبــی مدیر عامل 
شرکت گاز استان گلستان از روند 
اردوی تیم ملی تیراندازی ناشنوایان

 گلستان- حمیده عرب : به همراه معاون اداره کل 
ورزش و جوانان استان از روند تمرینات  اردوی تیم 
ملی تیراندازی ناشنوایان انجام شددر این رویداد 
علی طالبی  ضمن بازدید از روند تمرینات اردوی  
تیم ملی تیراندازی ،برای این ملی پوشان آرزوی 
موفقیت و سربلندی داشت. شایان به ذکر است: در 
این  اردوی تیم ملی تیراندازی ناشنوایان سه تن از 
بانوان استان گلستان حضور دارند که  به مدت یک 
هفته با هدایت مربی برجســته سرکار خانم رویا 
قنادان  در محل سالن ورزشی شهید گرزین شرکت 

گاز استان گلستان مشغول به تمرین  هستند.

خبر

ایلام - مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان ایلام از 
عضویت بیش از ۹ هزار نفر در کانون خبر داد و گفت: ۱۱ هزار و 
۹۲۲ جلد کتاب در چهار ماهه اول امسال به اعضای مراکز کانون  

در این استان امانت داده شده است.

“فاطمه رستگار  در حمع خبرنگاران  اظهار کرد: کتابخانه های 
وابسته به کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان ایلام 
۱۷۹ هزار و ۷۱۵ جلد کتاب دارد که از سال ۱۴۰۰ تاکنون ۶۰ 
هزار و ۴۳۴ جلد کتاب از طریق این کتابخانه ها به اعضای کانون 

امانت داده شده است.
وی با بیان اینکه در حال حاضر ۹ هزار و ۷۳۴ نفر عضو مراکز ثابت 
و ســیار کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان ایلام هستند، 
ابراز کرد: امســال یک هزار و ۱۲۷ نفر از این اعضاء بعد از پایان 

سال تحصیلی و شروع کلاس های تابستانه عضو کانون شده اند.
رستگار یادآور شد: در مراکز ثابت و سیار کانون های پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان، علاوه بر اینکه اوقات فراغت اعضا با شرکت 
در کلاس ها و کارگاه های مختلف عمومی و تخصصی مدیریت 
می شود، مراکز کانون مکانی برای کشف استعدادها و توانایی های 

اعضا نیز به شمار می رود.
مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان ایلام با اشاره به 

اینکه برنامه های تابستانه مراکز کانون پس از پایان سال تحصیلی 
شروع شده و با آغاز به کار مدارس ادامه دارد، افزود: "تابستانت را 
بساز" شعار امسال کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان برای 

کلاس های تابستانه است.
وی با تاکید بر اینکه سیاســت های مراکز کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان، حول محور مخاطبان و مرکز است، یادآور 
شد: در مراکز کانون، مربیان آموزش های تخصصی و عمومی را 
در قالب بسته های فرهنگی، ادبی، هنری و خلاقیت به اعضا ارائه 

می کنند.
رســتگار تصریح کرد: مراکز کانون پرورش فکــری کودکان و 
نوجوانان در طول ســال برنامه های مختلفی به منظور آموزش 
و ارائه خدمات فرهنگی و تربیتی بــه کودکان دارد، اما برگزاری 
کارگاه های آموزشی در تابستان و همزمان با شروع اوقات فراغت 
دانش آموزان هم به لحــاظ کیفیت و هم کمیــت، فراگیرتر و 

متنوع تر است.

مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان ایلام از 
افتتاح تنها مرکز نجوم استان ایلام در روزهای آینده خبر داد و 
افزود: در این مرکز علاوه بر مطالعه و رصد آسمان، فعالیت های 
پژوهشی، تحقیقاتی، اوقات فراغت و مطالعه کتاب با محوریت 
نجوم انجام می شــود و اســتفاده آن علاوه بر اعضــای کانون و 
خانواده های آن ها، بــرای تمام عموم مــردم و دانش آموزان و 

دانشجویان نیز امکان پذیر خواهد بود.
وی گفت: یکی از برنامه های جدیــد کانون پرورش فکری که با 
استقبال جامعه هدف نیز مواجه شده است، استفاده از ظرفیت 
فعالان و ســمن های مردم نهاد در حوزه های مختلفی از جمله 
فرهنگی، هنری، مذهبی و اجتماعی بوده اســت که این افراد بر 
اساس تخصص های خود به اعضای کانون  پرورش فکری کودکان 
و نوجوانان اســتان، آموزش های متناســب را می دهند و تمام 
مراکز کانون استان به صورت ۱۰۰ درصد در اختیار ظرفیت ها و 

قابلیت های این حلقه های میانی قرار دارند.

 سید محسن موسوی: حشمت اله عباســی با بیان اینکه با حفر
 چاه های جدید آب شرب در شهر ســاوه ، وضعیت تامین آب 
این شهر را در حال حاضر در مرز پایداری قرار داده است گفت: 
همچنان نگرانی برای تامین آب شرب این شهر در نیمه دوم سال 

و سال آینده وجود دارد
وی با بیان اینکه علی رغم اینکه حفر چاه های جدید و افزایش 
میزان آب تولیدی شهرساوه انجام گردیده است ولی تغذیه منابع 
آبی شهر ساوه خصوصا سد الغدیر بستگی به میزان بارش ها دارد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی از مردم شهر ساوه 
درخواست کرد با توجه به شدت گرما و به تبع آن افزایش مصرف 
بالای آب مدیریت مصرف آب را همچنــان مهم تلقی نموده و 

الگوی مصرف را رعایت نمایند.

وی با بیان اینکه از آذر ماه سال گذشته و به دنبال عدم بارش های 
منظم و موثر ،ظرفیت تولیدی آب سد الغدیر ساوه که ۶۰ درصد 
آب شرب این شهر را تامین میکند ، کاهش یافت و شرکت آب 
و فاضلاب اســتان مرکزی حفر ۱۹ حلقه چاه را برای تامین آب 

شرب ساوه در دستور کار خود قرار دارد.
عباســی افزود : هم اکنون حفاری ۱۲ حلقه از ۱۹ حلقه چاه به 
اتمام رسیده و در حال حاضر ۴ حلقه چاه تجهیز و وارد مدار بهره 

برداری قرار گرفتند و مابقی در حال تجهیز می باشند.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی با بیان اینکه در 
آذرماه سال گذشته سهم تولید آب ســاوه از چاه های این شهر 
۳۵۷ لیتر بوده است با ورود چاه های مذکور در مدار بهره برداری 
این رقم به ۵۷۸ لیتر بر ثانیه افزایش یافت و امیدواریم با تجهیز 

چاه های جدید این رقم به ۷۰۰ لیتر در ثانیه ارتقا یابد.   وی تاکید 
کرد : برای تامین آب مورد نیاز مردم ساوه هم اکنون علاوه بر ۵۷۸ 
لیتر بر ثانیه از منابع زیر زمینی ، ۴۵۰ لیتر آب هم از سد الغدیر 
ساوه برداشت میشــود. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
مرکزی در ادامه به برخی از اقدامــات مهم برای بهبود وضعیت 
آب شرب ساوه اشاره نمود و گفت : احیای ۵ حلقه چاه موجود ، 
اجاره چاه کشاورزی در محدوده تصفیه خانه واجرای خط انتقال 
و بهره برداری از آن ، بهره برداری از چاه قدیمی موجود در محوطه 
سد الغدیر ، تجهیز و سه راه گیری از یک حلقه چاه خارج از مدار 
محوطه انبار شرکت ، تجهیز موقت و بهره برداری از چاه دهانه 
گشاد و .... از دیگر اقدامات شرکت آب و فاضلاب برای تامین آب 

شهر ساوه بوده است.

رییس حوزه هنری مازندران گفت: بزرگترین پردیس سینمایی 
شمال کشور با نام ایران در هفت طبقه در ساری احداث می شود.
مهــدی معصومــی گرجــی در گفــت و گو بــا خبرنــگاران 
با بیــان اینکه حــوزه هنــری در کنــار نهادهــای فرهنگی 
دیگــر در حــال فعالیــت اســت، افــزود: ایــن نهــاد در 
 جهــت حفــظ ارزش هــای اســلامی و ارتقــای آن تــلاش 

می کند.
وی با بیان اینکه حوزه هنری نســبت به تولید آثار فاخر اقدام 
می کند و هنرمندان خوبی در این حوزه مشغول فعالیت هستند، 
تربیت، آموزش و رشد هنرمندان در تراز انقلاب را از جمله اهداف 

و برنامه ها ذکر کرد.
وی از تهیه و رونمایی ســند زیست بوم اســتان مازندران خبر 
داد و سبک زندگی ایرانی اســلامی, فرهنگ علوی, هنر آئینی, 
فرهنگ علوی و ترویج فرهنگ پهلوانــی را از جمله بخش های 
این ســند بیان کرد و افزود: انواع آئین ها و سبک زندگی ایرانی 
اسلامی در مازندران وجود دارد و این استان سرزمین علویان و 

تشیع محسوب می شود. رئیس حوزه هنری استان مازندران از 
مازندران به دیار پهلوانان یاد کرد و گفت: این اســتان در دوران 
 دفاع مقدس و عرصه های مختلف دلاوری های زیادی را به خرج 

داده است.
وی با بیان اینکه تلاش می کنیــم در قالب های مختلف هنری 
از جمله تهیه فیلم، نمایش، عکس موسیقی و غیره ویژگی ها و 
برجستگی های استان مازندران را منعکس کنیم افزود: در این 
راستا تولیدات مختلف هنری در استان صورت گرفت که پخش 

ملی نیز شده است.
معصومــی گرجــی ســینما داری و سینماســازی را از دیگر 
فعالیت های حوزه هنری بیان کرد و گفت: ۸۰ درصد سینمای 

کشور در اختیار حوزه هنری قرار دارد.
وی با اشاره به دغدغه های مقام معظم رهبری تصریح کرد: حوزه 
هنری تلاش می کند در راستای تحقق این ین دغدغه ها و فرامین 
حرکت کنند و اســتفاده از بخش خصوصی برای رشد و توسعه 

کشور از جمله نویات رهبری محسوب می شود.

وی با بیان اینکه نهضت پردیس ســازی در کشــور شروع شده 
است، به روزسازی و توسعه سالن های سینمایی را از جمله کارها 
و اقدامات بیان کرد و ادامه داد: در این پردیس های ســینمایی 
گالری های مختلف، فروشگاه محصولات فرهنگی، کافی شاپ، 
فروشــگاه مواد غذایی و همه امکانات در کنار ســینما طراحی 

شده است.
وی با اشاره به فعالیت سینما ســازی گفت: در نوشهر ۴ سالن 
ســینما مدرن با امکانــات خــوب بهره برداری شــد و یکی از 

پرفروش ترین سینماهای استان محسوب می شود.
رئیس حوزه هنری مازندران با بیان اینکه ســاخت پردیس در 
ساری نیز آغاز شده است افزود: سینمای فرسوده و مستهلک سا 
ری بر اساس مولدسازی در حال بازسازی و ساخت پردیس است.

وی با بیان اینکه ســینما ایــران قابلیت تبدیل بــه پردیس را 
داشــت گفــت: بزرگتریــن پردیس منطقــه شــمال ایران 
 در ۷ طبقــه بــا نــام ایــران در خیابــان مازیــار در حــال 

ساخت است.

معصومی با اظهار اینکه ساخت پردیس ســینمایی ایران یک 
ماه دیگر آغاز می شــود گفت: ســاخت این پردیس ۳ ســال 
زمان می برد و این پردیس شــامل گالری ۷ ســالن ســینما، 
اســتودیو فروشــگاه محصولات فرهنگی فروشــگاه های مواد 
 غذایی و غیــره خواهد بــود و در آن بــه انواع ســاقه ها توجه 

شده است.

سید محسن موسوی: رییس سازمان مدیریت پسماند شهرداری، از 
اجرای مستمر اقدامات ضربتی مبارزه با پشه آئدس در اراک خبر داد.

به گزارش اداره ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری، مهدی فدوی 
با اشاره به اقدامات شــهرداری اراک در حوزه مبارزه با پشه آئدس در 
اراک اظهار داشت: طبق جلسات کارشناسی و تخصصی برگزار شده 
در شهرداری اراک تاکید شد که در حوزه مقابله و مبارزه با پشه آئدس 
"پیشگیری" اقدامی مهم و اصلی به شمار می رود که این امر نیز نیاز 
به یک عزم و اقدام جدی و همگانی دارد.وی افزود: با توجه به دستور 

شهردار کلانشهر اراک و دغدغه همشهریان، سازمان مدیریت پسماند 
با برگزاری جلســه با ناظران و عوامل دخیل در این حوزه و جمعی از 
کارشناســان متخصص، انجام اقداماتی فوری و ویژه را در دستور کار 

خود داده است.
فدوی بیان کرد: جمع آوری پسماندهای ساختمانی رها شده در سطح 
معابر و جمع آوری لاستیک های غیرقابل اســتفاده در سطح شهر، 
شست و شوی مداوم و مســتمر و نظافت جداول و جوی های آب رو 
باز ، گند زدایی و شست و شوی مداوم ماشین آلات جمع آوری و حمل 

پسماند، شستشوی مخازن پسماند سطح شهر و همچنین آهک پاشی 
اطراف مخازن، بخشی از اقدامات ضربتی و فوری در این حوزه بوده و 

می باشد.
وی اضافه کــرد: آمــوزش و اطلاع  رســانی  به کارکنان پســماند 
یکی از بخــش های مهــم و موکــد در حــوزه مقابلــه ای بود که 
این امر از ســوی ایــن ســازمان باجدیــت در دســتور کار بوده و 
 در جلســات اموزش تخصصی این امــر مورد آمــوزش و توجه قرار 

گرفته است.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

بیش از ۹ هزار نفر عضو کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان ایلام هستند

221 لیتر بر ثانیه به منابع تامین آب شرب شهر ساوه افزوده شد

رییس حوزه هنری مازندران: بزرگترین پردیس سینمایی شمال در ساری احداث می شود

آهک پاشی اطراف مخازن پسماند و جمع آوری سر شاخه های درختان از سطح شهر

استان ها
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

CMS چيست و چه نامه به سردبير
كاربردهايي دارد؟

 Content نرم افــزار مديريــت محتــوا يــا
Management System برنامــه اي اســت 
كه به طور كامل از ايجاد، مديريت و به روزرســاني 
يك وب سايت پشــتيباني مي كند و تمام ابزارهاي 
مورد نياز براي مديريت يك ســايت را داراســت. 
CMS  چرخه زندگي يك صفحــه وب را از ايجاد 
  CMS .و به روزرســاني تا انقراض آن در برمي گيرد
همچنين داراي قابليت مديريت ســاختار سايت، 
شــيوه نمايش صفحات و ارتباط آنها با منوهاست. 
به عبارت ساده تر CMS نرم افزاري است براي توليد 

وب سايتي حرفه اي. 
اســتفاده از CMS به جاي روش قديمي صفحات 
ثابت از لحاظ تجاري و اقتصادي مزاياي بسيار زيادي 

دارد، از جمله: 
- صرفه جويي در زمان براي ايجاد و به روزرســاني 

صفحات وب
- سازگاري و استحكام بيشتر

- راهبري )navigation( پيشرفته
- انعطاف پذيري بيشتر

- كنترل نامتمركز سايت
- امنيت بالاتر وب سايت

- كاهش ورود اطلاعات تكراري
- كاهش چشمگير هزينه هاي نگهداري

در زير برخي از قابليت هايي كه براي يك CMS لازم 
است و حتما قبل از اتخاذ تصميم نهايي براي استفاده 

از آن بايد در نظر گرفته شود، آمده است: 
- چه سرويس ها و خدماتي ارائه مي كند. مثلا براي 

تهيه backup مرتب از مطالب
- محدوديت هاي سخت افزاري و شبكه

- سيستم هاي عاملي كه CMS با آنها سازگار است 
- از چه web-server هايي پشتيباني مي كند؟

 plug-in آيا بازديدكنندگان سايت شما، نرم افزار يا -
ديگري نياز دارند؟

- CMS از چه مرورگرهايي پشتيباني مي كند؟
- امكان ورود و خروج اطلاعات از سيستم به برنامه 

ديگر چگونه است؟
- راهنمــا و document هاي ارائه شــده چقدر 
نياز شــما را براي تماس با بخش پشتيباني كاهش 

مي دهد؟

مفاهيم کسب و کاری

كارآفريني اجتماعي چگونه است؟
بيل گيتس، شــجريان، پرويز پرستويي، 
اســتيو جابز، علي دايي، مارك زاكربرگ 
يا مرسدس بنز، سوني، هاكوپيان و... همه 
اسامي آشنايي هستند كه تداعي كننده 
موفقيت، اعتبار و تاثير اقتصادي اجتماعي 
مثبت هســتند. اين برندهــای تجاري و 
شخصي ويژگي هاي مشترك زيادي دارند 
كه يكي از مهم ترين آنها صرف بخشي از درآمد و اعتبار خودشان در زمينه 
فعاليت هاي خيريه و عام المنفعه اجتماعي اســت. اين اقدام آنها علاوه بر 
اينكه به محبوبيت، اعتبار و درآمد آنها مي افزايد، به حل يا كمتر شــدن 
يك معضل اجتماعي مانند بيكاري، فقر، بيماري، مسائل محيط زيست و... 
مي انجامد. در نگاه اول تاثيرگذار بودن در اين سطح، مستلزم توانايي مالي و 
اعتباري قابل توجهي است اما آيا راهي هست كه يك نفر بخواهد بدون اينكه 
به اندازه افراد ذكر شده محبوبيت و درآمد داشته باشد، همان تاثير اجتماعي 
مثبت را ايجاد كند؟ البته كه هســت و آن كارآفريني اجتماعي است. اين 
سبك از كارآفريني علاوه بر كسب درآمد و محبوبيت براي كارآفرين، به او 
توانايي مي دهد تا از خلاقيت و ايده هاي خود درجهت رفع يا سبك تر شدن 
يك معضل اجتماعي اســتفاده كند. »كارآفرين اجتماعي كسي است كه 
يك مشكل اجتماعي را تشــخيص داده و از مفاهيم كارآفريني در جهت 
سازماندهي، ايجاد و مديريت ســرمايه براي ايجاد تغيير مثبت اجتماعي 

استفاده مي كند.«

كارآفرين اجتماعي به معني ايجاد خيريه و انجام كار رايگان 
نيست

 گاهــي در كارآفريني اجتماعــي اينگونه برداشــت اتفــاق مي افتد كه 
يك كسب وكار صرفا با انجام كار رايگان و خيريه شروع و ايجاد شود، خير، 
اين طرز فكر درباره كارآفريني اجتماعي اشتباه است. كسب درآمد بايد يكي 
از مهم ترين شاخصه هاي شروع يك فعاليت كارآفريني باشد. در كارآفريني 
اجتماعي به دو موضوع كلي مهم بايد توجه داشت؛ اول مشكلي كه قرار است 
ايده كارآفرين آن را حل كند و دوم، سود و بازدهي مالي كه از آن كسب وكار 
به دست خواهد آمد. اين سبك از كسب وكار بسته به نوع ايده مي تواند در 
سطوح و ابعاد مختلف اجرا شود؛ از يك كسب وكار كوچك خانگي گرفته تا 

سازمان ها و شركت هاي بزرگ ملي و بين المللي. 
براي مثال مي توان به دو سايت جالب هماتيا يا پروانه  اشاره كرد كه با ايجاد يك بستر 
تجاري اينترنتي، علاوه بر كمك به هنرمندان و افراد زيادي كه در منزل كار مي كنند، 
خودشان نيز از كنار اين فعاليت سود برده و رشد مي كنند. اينترنت يكي از بهترين 
و زود بازده ترين بسترهاي كسب وكار بر پايه كارآفريني اجتماعي است. براي اين 
منظور ابتدا يك معضل و مشكل اجتماعي را پيدا كنيد، سپس با يك ايده خلاقانه 
از اصول كارآفرين و ابزارهاي تحت وب براي رفع آن استفاده كنيد. در كارآفريني 
اجتماعي مي توانيد به مسائل مختلفي بپردازيد، مواردی مثل كودكان كار، اعتياد، 
طلاق و... يا موارد ساده و مهمي مثل پايين بودن سرانه مطالعه، فرهنگ شهروندي، 
تغذيه و موارد گسترده تر مثل محيط زيســت، مصرف انرژي و ترافيك. فراموش 
 نكنيد ايده  شــما در برخي از موارد، بايد در چارچوب قوانين ســازمان متولي آن

 اجرايي شود. 

مزاياي كارآفريني اجتماعي
1- تامين سرمايه

براي كارآفريني اجتماعي به دليل اهميت و تاثير فعاليت بهتر و سريع تر 
مي توان سرمايه گذار پيدا كرد. جمع سپاري يكي از بهترين گزينه هاي تامين 

سرمايه براي اين بخش است. 
2- جلب همكاري نهادها و سازمان ها

وقتي ايده خوب و قوي در زمينه كمك به معلولان يا فرهنگ ترافيك داشته 
باشيد، نهادهاي مربوطه خيلي سريع تر با شما همكاري مي كنند تا زماني 

كه يك كسب وكار عادي داشته باشيد. 
3- تشكيل تيم  

همانند دو  مورد قبل به دليل ماهيت فعاليت انسان دوستانه و اجتماعي، 
امكان جذب نيروي انساني داوطلب به عنوان هم تيمي وجود دارد، البته اين 

مورد نبايد به عنوان يك اصل ثابت درنظر گرفته شود. 
4- رشد سريع

كارآفريني اجتماعي معمولا مخاطبان زيادي را تحت پوشش قرار مي دهد، 
همين امر مي تواند به عنوان يك پتانسيل بالقوه به رشد سريع كسب وكار 

شما كمك كند.

آگاهی

توزيع اطلاعات كنيد
در بسياري از سازمان ها مي شود گفت كه تقريبا هيچ كس درست و حسابي خبر 
ندارد كه در سازمان چه خبر اســت.   اطلاعات يعني قدرت و بعضي از مديران از 
اطلاعات و به ويژه كنترل اطلاعات استفاده مي كنند تا مطمئن شوند كه در سازمان 

از همه مطلع ترند و به اين وسيله موقعيت خود را تحكيم مي كنند. 
در عوض بعضي ديگر از مديــران از برخوردهاي اجتماعي گريزانند و طبيعتا از 
ارتباط با كارمندان شان هم پرهيز مي كنند و بهانه مي آورند كه خيلي گرفتارند 
اما در واقع هيچ تلاشي هم نمي كنند تا با روال منظمي، اطلاعات را به كارمندشان 
منتقل  كنند.  دليل اين عدم ارتباط با كارمندان هر چه باشد، بدانيد توزيع گسترده 

اطلاعات در سراسر ســازمان از طريق روش 
ارتباطي صحيح، براي سلامت سازمان امروز 
بسيار ضروري است. كارمندان بايد اطلاعات 
را در اختيار داشته باشــند تا در دورترين و 

پايين ترين سطوح سازمان هم قادر 
به تصميم گيري صحيح و به موقع 

 و بدون تاييــد مقام هاي 
بالاتر باشند. 

@PracticalManagement

مهارت های ارتباطی

معيارهاي سنجش قدرت مديريت شما خيلي 
هم ساده نيستند. با اين حال براساس اظهارنظر 
كارشناسان و تحقيقات به عمل آمده، نشانه هايي 
وجود دارند كه اگر ويژگي هاي شخصيتي شما 
براساس آنها تعريف شوند يعني اينكه شما قابليت 
تبديل شدن به يك مدير و رئيس موفق را داريد. 

در اين مطلب 7 نشانه از اين فاكتورها ذكر شده كه 
اگر با خصوصيات شخصيتي شما منطبق باشند 

يعني شما لايق رئيس بودن هستيد.

1- به طور كلي مثبت هستيد
تحقيقاتي كه در ســال 2015 انجام شــده، 
نشــان مي دهد افراد شــاد مي توانند مديران 

تاثيرگذارتري باشند. 
اين افراد به طور گسترده از توانايی هاي تغييرات 
مديريتي آگاه هستند و قدرت ارائه آنها را دارند. 
اين بدان معني است كه آنها در دادن انگيزه به 
تيم تحت مديريت خود توانا هستند و مي دانند 
چطور افراد يك گروه را بــه لحاظ ذهني براي 
فعاليت بهتر تحريك كنند و براي آنها الهام بخش 
باشند. براساس اين تحقيقات مثبت بودن فاكتور 
به مراتب تاثيرگذارتري نسبت به برون گرايي در 
مديريت است. اين يك ويژگي خاص است كه ما به 

ويژه در مديران موفق آن را مي بينيم. 
البته اين بدان معنا نيست كه شما اگر مي خواهيد 
مدير لايقي باشيد همواره در تيم كاري خود به 
همه لبخند بزنيد اما به طور كلي مثبت بودن يكي 
از ويژگي هايي است كه براي انتخاب يك مدير 

مي تواند كارآمد باشد. 

2- از تغييرات نمي ترسيد
به نظر مي رسد مديران جوان تر نسبت به 

هم ترازان مسن تر خود 
تاثيرگذاري بيشتري 

دارند. اين موضوع براساس تحقيقي كه روي بيش 
از 65 هزار مدير توسط مشاوره توسعه مديريت 
انجام و هدايت شده )زانگر، فولكمن( به اثبات 
رسيده است. اين تحقيق مي گويد مديران جوان تر 
به جهت تجربه كمتر خيلي بيشتر درباره تغييرات 
و پيشنهاد آنها خوش بين هستند. در واقع اين 
مديران جوان تر هســتند كه قهرمان تغييرات 

ناميده مي شوند. 

3- يك حوصله  سر بر خوب هستيد
به لحاظ تكنيكي دربــاره بلوغ عاطفي صحبت 
مي كنيم، بدين معنا كه فرد به لحاظ احساسي به 
ثبات، سازگاري و وظيفه شناسي رسيده  است. در 
دنيا بهترين مديران آنهايي هستند كه بيشتر از 
اينكه هيجان داشته باشند ثبات دارند، بيش از 
اينكه بي نظم باشند سازگار هستند و در عين حال 
مودب و متفكر هستند. شــايد به همين دليل 
است كه مديرعامل گوگل، ســاندرا پيچاي از 
موفق ترين مديران دنيا به حســاب مي آيد. او 
مديري است كه مثلا در مقايسه با استيو جابز، 
 خودش كمتر در مركز توجهات قرار گرفته و دور 
از هياهو تيم تحت مديريتش را كنترل كرده است. 
شايد اين افراد به جهت غلبه قدرت سازگاري بر 
هيجان كمي حوصله سر بر باشند اما قطعا مديران 

موفق تري هستند. 

4- درستي و راستي نشان مي دهيد
به گفته روانشناسان، يكي از فاكتورهاي 

تاثيرگذار در قدرت مديريت درستي و 
راستي است. رفتار كردن به روش 

غيراخلاقي كه ناخودآگاه ضد توليد و بازدهي 
است، بالاخره يك مدير و تيم تحت مديريتش را 

به ورطه نابودي مي كشاند. 
آناليز مديران و بازدهي آنها در طول ســال ها 
براساس نظر كارمندان شان نشان مي دهد آن 
دسته از مديراني كه طبق نظر كارمندان خود از 
درصد راستي بالايي برخوردارند طي چند سال 
بازدهي 9.4 درصدي داشته اند، در حالي كه ديگر 
دســته مديران كه درصد راستي شان كم بوده 
است فقط 1.9 درصد برگشت داشته اند. مديران 
درستكار خودشان را در همه چيز شريك مي دانند 
و مي خواهند مورد ســوال و انتقاد قرار بگيرند. 
آنها موشكافي مي كنند و البته به كارمندان شان 
اين شانس را مي دهند كه كار خودشان را انجام 
بدهند، به جاي اينكه كار آنها را به نتيجه برسانند. 

5- سخت كار مي كنيد
نتيجه سال ها تحقيقات نشان مي دهد وجدان 
كاري يا گرايش براي برنامه ريزي و سختكوشي 
يكي از فاكتورهاي برجســته شخصيتي براي 

رسيدن به موفقيت است. 
همچنين مروري بر مطالعات سال 2002 نشان 
مي دهد بعد از برون گرايي، وجدان يكي ديگر از 

فاكتورهاي ظهور شخصيت مديريتي است. 
بدين ترتيب مشخص است كه براي تبديل شدن 
به يك مدير قابل، وجدان كاري بيش از ســاير 

شاخص هاي ديگر حائز اهميت است. 

6- قدرت ترسيم چشم انداز آينده را داريد
نتيجه ديگري از تحقيقــات )زانگر_فولكمن( 
مي گويد يكي از مهم ترين شاخصه هاي 
تبديل شدن به يك مدير نوگرا و خلاق 
توانايي ترسيم چشم اندازي از 
است،  آينده 
با اين حال 

توسعه و اجراي يك چشــم انداز در حرف زدن 
بسيار راحت تر از عمل كردن است. 

در مشــاوره هاي مديريتي، يكي از مشكلاتي 
 كه برخي مديران با آن مواجه هســتند فقدان
 يك چشم انداز يا نمايي از آينده است. در واقع 
برخي از آنها اين قدرت را ندارند كه تصويري از 
آنچه بايد باشد، براي كارمندان خود ترسيم يا 
مجسم كنند تا آنها بتوانند شرايط را همانطور كه 

هست، درك كنند. 
با اين حال يكي از استراتژي هايي كه مديران بنا 
بر مشاوره كارشناسان مي توانند از آن استفاده 
كنند »ايده بزرگ« ناميده مي شود. در واقع يك 
 مدير بايد يك بيانيه بلند با محتوايي پيچيده را به 
يك بيانيه فوري فوتي كه حداكثر در 25 كلمه يا 
حتي كمتر خلاصه مي شود، جمع كند و چشم انداز 

خود را به اين طريق به ديگران منتقل كند. 
اين بيانيه مختصر و مفيد شامل سه بخش است: 

پيشنهاد، نتيجه و سود. 

7- به همكاران تان احترام مي گذاريد
براساس تحقيقي روي نزديك به 20 هزار كارمند 
در سرتاسر جهان مهم ترين قابليت مديريت براي 

كارمندان »احترام« است. 
اين تحقيق )منتشر شــده در هاروارد بيزنس 
ريويو( مي گويد كارمنداني كــه به آنها احترام 
گذاشته مي شود نســبت به آنهايي كه از اين 
احترام بهره مند نيســتند، 55 درصد بيشتر 
درگير كار مي شوند و 1.1 برابر بيشتر به ماندن و 
همكاري با سازمان خود تمايل دارند. در همين 
تحقيق 54 درصد كارمنــدان گفته اند احترام 
هميشگي را از طرف روسا و مديران خود دريافت 
نمي كنند. در همين راستا اين تحقيق به مديران 
پيشنهاد مي كند فرهنگ احترام را به عنوان يك 
سابقه تمدني خلق كنند تا از آن در طول فرايند 
استخدام كارمندان و ارزيابي و بررسي عملكردها 

به عنوان يك فاكتور استخدامي بهره ببرند. 
منبع: بيزينس اينسايدر

آيا  لياقت  رئــــيس  بودن  را  داريد؟

مهارت های مدِيريتي

با وجود تلاش هاي جاري بسياري از مديران براي آنكه 
خلافش را ثابت كنند اما بايد بگويم كه شما نمي توانيد 
همه كارها را خودتان انجام دهيد و حتي اگر بتوانيد، 
باز هم انجام همه كارها توسط خودتان موثرترين روش 

براي استفاده يك مدير از استعدادهايش نيست. 
شايد شما بهترين متخصص فني ايران باشيد اما وقتي 
مدير واحد فني مي شويد، كارتان عوض مي شود. ديگر 

وظيفه نداريد اقدام به تعميرات ماشين آلات 

كنيد، بلكه بايد بر كارگروهــي از متخصصان مديريت 
كنيد. وقتي به كارمندان تفويض اختيار مي كنيد، حجم 

كاري كه از دست تان برمي آيد را چند برابر مي كنيد. 
اگر پروژه اي را كه ظاهــرا غيرممكن به نظر 

مي رسد، بين 12 نفر تقسيم كار كنيد، 
آن وقت مي بينيد كه كاملا شدني است. 

با تفويض اختيار، همچنين فرصت هايي براي بهبود كار 
كارمندان و رشد توانايي آنها ايجاد مي كنيد. هر گاه كار 
جديدي را مي پذيريد، از خودتان بپرســيد كه آيا يكي از 

كارمندان تان مي تواند اين كار را به جاي شما انجام دهد؟
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تفويض اختيار ابزار قدرت شماست


